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Obračun sindikalnega dela Dve leti
Pred nami je maj.
Pred nami je, recimo, naš 

mesec. Naš, jugoslovanski.
Maj je najbolj naš. saj so 

nam majske povesti v našo 
zgodovino največ prinesle in 
tudi odnesle iz nje.

Maji so nam prinesli praz
nik dela in praznik zmage; 
praznik rojstnega dne in praz
nik mladosti. Z majem sta 
združeni dve zmagi in še ti
soče in tisoče zmag in mla
dosti življenja. Maji so stalna, 
nerazdružljiva rast vseh naših 
zmag.

Pred nami je letošnji maj.
Za nami sta dve leti od 4. 

maja 1980. Od maja, ki nam 
je odnesel največji, najlepši 
del' naše zgodovinske povesti. 
Odnesel je neprecenljiv del 
nas. In vsega človeštva.

Za nami je Dedinjska reka, 
ki teče v svetu dostojanstva 
in svobode, miru in ljubezni, 
spoštovanja in ljudskosti; in 
za nami je reka, ki teče brez 
prestanka...

Pred nami in za nami je 
Tito, Tito. maj vseh naših ma
jev. Vida B.

25. marec 1982 — občni zbor 
konference OOZS Papirnice Vev
če.

Iztekel se je mandat članov iz
vršnega odbora konference OOZS, 
nekaterim dvoletni, nekaterim pa 
dvojni — štiriletni, za vse dela
ven, nekatere bolj, nekatere pa iz 
različnih razlogov manj.

Na sedmih rednih in dveh iz
rednih sejah in drugih sestankih 
v preteklem mandatu so člani iz
vršnega odbora konference obrav
navali predvsem:

— izpolnjevanje sklepov o sa
naciji položaja v Papirnici Vevče

no nepredvidljivimi delovnimi 
obveznostmi in obenem pravimi 
in pravočasnimi prijemi »poga
njati« sindikalni mehanizem. Prav 
iz teh razlogov so bile mnoge seje 
sklicane v časovnih stiskah, pre
malo pripravljene in premalo ča
sa smo posvetili kontroli izvrše
vanja sprejetih sklepov.

Iskreno se zahvaljujem vsem 
sodelavcem v izvršnem odboru in 
v aktivnih komisijah, ki so samo
stojno in uspešno izvrševale svo
je programe in 's tem doprinesle 
k dejstvu, da so se dejavnosti, ki 
jih politiki običajno pridenejo

ki so se zavzeli, da bodo primer
no opravljali delegatsko dolžnost. 
S sestanki temeljnih delegacij so 
še naprej težave; dobro bi bilo 
razširiti področje formiranja sta
lišč. Za to bi torej morali upo
rabiti seje delavskih svetov, vča
sih zbore in podobno.

Na področju izobraževanja ni
smo izboljšali stanja. Seminar za 
sindikalne aktiviste v decembru 
je imel glede obiska enak rezul
tat kot prejšnji (okrog 2/3 pred
videnih). Kazalo bi, da bi imeli 
predavanja z eno samo temo in jih 
priredili za širši krog, npr. za

Delo komisije za uresničevanje 
in razvoj samoupravljanja 

v letih 1980/81

Komisija za uresničevanje in 
razvoj samoupravljanja je v raz
pravah v OZD o samoupravni or- 
ganizranosti ugotovila, da so 
storjfeni veliki napori za pravilno 
samoupravno ureditev. Število 
sprejetih samoupravnih sporazu
mov, s katerimi: smo v OZD ure
jali notranje odnose, 'samouprav
ne pravice in dolžnosti delavcev, 
naloge samoupravnih organov, 
dohodkovno povezovanje in ures
ničevanje načela delitve po delu 
in rezultatih dela, kaže napredek 
pri uresničevanju ZZD.

Pri tem se je pokazalo, da se
danje oblike organiziranosti OZD 
niso trajne, da jih je potrebno do
polnjevati in spreminjati, kar se 
je pokazalo na našem primeru, ker 
niso bili pravilno samoupravno 
organizirani in so bile dane kon
kretne pobude družbenega pravo
branilca samoupravljanja. V komi
siji se zavedamo, da se dohodkov
ni odnosi ne morejo vzpostaviti 
brez samoupravne organiziranosti 
združenega dela v skladu z ZZD 
in da je moč samoupravno orga
niziranost preverjati le skozi raz
voj samoupravljanja, uresničeva
nja dohodkovnih odnosov in po
večevanja produktivnosti dela. 
Zato bo tudi v nadaljnjem obdob
ju naloga komisije za uresničeva
nje in razvoj samoupravljanja, 
da se s skupno akcijo upremo po
skusu neizvrševanja ZZD, zlasti 
pa vsem razdružitvam v SOZD.

Razpravljali smo o pogojih za 
ustanovitev TOZD Vzdrževanje 
in Energetika. Pogoji sicer so, 
pozitivno pa ne bi bilo glede na 
zunanje izkušnje s TOZD Vzdr
ževanje in zaradi velike potrebe 
po novih delavcih.

Večkrat smo razpravljali o 
združitvi TOZD Tehnični papir in 
TOZD Grafični papir. Člani ko
misije smo sklenili, da se vpraša
nje o združitvi da v razpravo or
ganom upravljanja obeh TOZD, 
ter naj se delavci samoupravno 
in demokratično odločijo na zbo
rih delavcev o tem.

Glede pobude družbenega pra
vobranilca samoupravljanja smo 
(Nadaljevanje na 4. strani)

MAJ, PRVI MAJ! Simbol pomladi, praznik rož, zelenja, 
praznik ljubezni in veselja nad življenjem. Simbol dolge, težke in 
krvave borbe delavskega razreda za kruh, obstoj in oblast. Praz
nik zmage nad smrtjo, praznik luči in svetlobe, ki premaguje te
mo in ki ne bo več ugasnila. Njen topel sij bo posvetil tudi tja, 
kjer so ljudje še lačni kruha in svobode. Toplota, ki jo izžare
va, daje upanje in vero, daje pogum vsem ljudem in jih kliče, 
da požanjejo bogate plodove, ki zorijo iz znoja in krvi razreda, 
kateremu je zgodovina določila, da spremeni svet:

Mi vse ustvarjamo na svetu, 
zato naj vse bo naša last; 
zato naj delavcu in kmetu 
pripada tudi vsa oblast!

Tovarišu Marjanu Kopecky.ju, dosedanjemu predsedniku konference OOZS Papirnice Vevče, se člani sin
dikata iskreno zahvaljujemo za njegovo sindikalno delo v zadnjih dveh letih še posebej ob tem> ker se 
zavedamo, kako zelo je bil kot vodja uvoza prav ta čas, predvsem pa celo lansko leto, silno zaposlen z 
nabavo surovin za naše stroje, ki velikokrat prav po njegovi zaslugi niso utihnili, ob vsem tem pa je 

še vedno kolikor mogoče uspešno opravljal funkcije predsednika konference OOZS

Po pozivu družbenega pravobra
nilca samoupravljanja,

— kadrovske zadeve,
— volitve 1982,
— gospodarski položaj delovne 

organizacije in druge skupne ak
cije.

Predsednik IO konference 
POZS Marjan Kopecky je v svo
jem poročilu dejal:

»Osebno ocenjujem da je bilo 
delo IO konference v drugem de
lu mojega mandata, tj. v zadnjih 
.2 mesecih, manj uspešno. Delno 
lz. objektivnih, pa tudi subjektiv- 
uih razlogov.
. Z gotovostjo lahko trdim, da 
Je bilo naše delo v začetku tega 
novega mandata pod močnim 
vplivom aktivnosti, ki jih je 
sprožila pobuda DPS. Proti sredi
ni lanskega leta naj bi se pričeli 
kazati sadovi organizirane akcije, 
spodbujene z zahtevo DPS. Res
na gospodarska situacija, poveza
na tudi z zastojem v proizvod
nje v juniju, je postavila kar pre- 
c?j zadev na stranski tir, po dru- 
s1 strani pa je prav resen gospo
darski položaj začuda pozitivno 
vplival na ekonomsko in samo
upravno osveščanje precejšnjega 
števila naših delavcev, ki sicer 
y normalnih časih ne bi pokazali 
interesa za dojemanje ekonom
skega položaja papirnice. V tem 
času se je ponovno izkazalo, da 
jnoja izvolitev na to mesto za tak 
cas ni bila naprimernejša, saj je 
bilo v najbolj kritičnem času po
polnoma nemogoče uspešno pove
zati odgovorno zadolžitev s časov

sindikatu v drugi plan, odvijale 
uspešno in v skladu z dogovorje
nimi načrti.

Svoje poročilo bi na kratko str
nil na področja, ki »pokrivajo« 
politične naloge naše organizaci
je in katera smo postavili v 
usmeritve za delo v tem pretek
lem obdobju.

Najbolje smo izvrševali svoje 
naloge na področju informiranja. 
V preteklem težkem gospodar
skem položaju smo zagotovili vsak 
čas popolne informacije o polo
žaju papirnice, tako finančnem

kot tudi o surovinski oskrbi. 
Enako je bilo poskrbljeno za raz
pravo na zborih. Vsak količkaj 
prizadeven delavec je lahko slišal 
ali razbral najpomembnejše po
datke. Tudi ob nenormalni situ
aciji pri naših prodajnih cenah 
smo zagotovili popolne informa
cije.

Pri nadaljnjem razvijanju dele
gatskega sistema nismo bili pose
bej uspešni. Dobro bi bilo. ko bi 
dosegli, da bi sredine, od koder 
izvirajo delegati, dosledno terjale 
odgovornost od svojih delegatov,

novoizvoljene vodje delegacij za 
SIS in ZZD. Pri tem bi dosegli 
večji obisk in hitrejšo korist.

Pri nadaljnjem razvoju samo
upravljanja so se uresničili dvo
mi o hitri realizaciji ukrepov, ki 
so izhajali iz pobude DPS. Šele 
zdaj prihajamo v obdobje, da 
lahko z delno rešitvijo kadrovskih 
vprašanj pričenjamo razmišljati o 
realizaciji glavnih nalog. Rešitev 
od zunaj nismo »prepisovali« v 
naše akte, laične skupine v posa
meznih sindikalnih organizacijah 
smo formirali, manjkalo pa nam

je okostje pravilnikov o razvidu 
del, katere naj bi skupine uskla
jevale.

Socialne naloge sindikata smo 
izvrševali uspešno in v dogovoru 
z odbori vseh organizacij, kar bo 
razvidno iz posebnega poročila.

Skupne akcije, ki jih je kar ne
kaj bilo, npr. Pečar za 1. maj, Po
hod ob žici, proslave za 27. april, 
29. november, so bile uspešno or
ganizirane, za kar se še ponovno 
zahvaljujem za sodelovanje vsem, 
ki so k takšnim uspehom pripo
mogli.«

Vsem delavcem vevške papirnice 
in drugim bralcem našega glasila 
čestitamo za praznik dela L maj/

Uredništvo
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Gibanje proizvodnje 
v mesecu februarju in marcu 1982
TOZD TEHNIČNI PAPIR

Doseženo

S
H B

Proizvodnja:
Papir skupaj ton: 3.025 3.290 3.054 2.724 112
— od tega klasični papirji 1.671 1.843 1.696 1.470 115
— od tega premazani papirji 1.355 1.447 1.358 1.254 108
Lesovina ton 389 389 378 333 114
Električna energija Mvvh 3.409 4.179 3.931 3.500 112
Izvoz ton 1.165 1.135 1.054 1.169 90
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Izkoriščenje zmogljivosti papirnih strojev:
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II. PS 96,4 97.0 94.5 93,0 92,2
III. PS 96,9 95.6 93,1 91,7 91,6
VI. PS 95.7 94,5 93.2 91,1 91,1
Skupaj: 96.3 95,7 93,6 91,9 91,6

Izmet v %:
klasični papirji 11,8 11.3 11.3 12,1
premazani papirji 17,2 16,2 20.6 22,6

Kljub izredno slabi preskrbljenosti s surovinami so bili 
proizvodni rezultati nadvse ugodni, saj je bila proizvodnja na 
vseh področjih presežena. Tako je bila proizvodnja papirja v 
teh dveh mesecih v povprečju višja od planirane kar za 16 °/o 
lesovine je bilo izdelano 17 % več ter električne energije 
8%. Le izvoz papirja je bil nižji od predvidenega; glavno 
breme je v tem trimesečju padlo na TOZD GP. Na proizvod
njo so ugodno vplivali izredno nizki zastoji, nižji izmet ter 
struktura proizvodnega programa, ki je vseboval' papirje višjih 
gramskih tež. Tako je bilo izdelanih manj izvoznih kvalitet 
(kulerjev, bankpost papirjev) ter več standardnih vrst ter ta
petnih papirjev.

Spričo programskih potreb v osnovni proizvodnji ter nor
malni oskrbi z brusnim lesom je bila tudi poizvodnja lesovine 
nadpovprečno visoka.

TOZD GRAFIČNI PAPIR

Doseženo
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Proizvodnja papirja ton: 2.791 3.820 3.331 3.092 108
Izvoz ton 1.291 1.175 1.583 1.167 136
Izkoriščenje zmoglj. V. PS %: 88,3 91,4 87,0 83,9
Izmet v %: 9,3 10.6 11,0 15,8

Medtem ko v mesecu februarju ni bila dosežena planirana 
proizvodnja, pa je bič v mesecu marcu postavljen rekord. Slab
ša proizvodnja v mesecu februarju je bila posledica majhnega 
števila obratnih dni ter proizvodnje papirjev nizkih gramskih 
tež, nasprotno pa so bile gramske teže papirjev v mesecu mar
cu nadpovprečno visoke. Na izredno proizvodnjo v mesecu 
marcu so razen tega vplivali, kot je razvidno iz stopnje izko
riščenosti V. PS. Izredno nizki zastoji, pa tudi izmet je bil v 
stalnem upadu. Teža povečanega izvoza je v 1. trimesečju pad
la na TOZD GP, saj je bilo namenjeno za izvoz kar 47 % od 
celotne proizvodnje, s planom predvideni izvoz pa je bil pre
sežen za 36 %i.

Ce smo v I. trimesečju kljub izredno kritični oskrbi z os
novnimi surovinami obratovali neprekinjeno, pa je bila že v 
aprilu zaradi pomanjkanja celuloze —■ predvsem listavcev — 
prekinjena tako ugodna dinamika proizvodnje.

TOZD VETA

Doseženo
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Proizvodnja:
Tapete rolic 127.829 325.993 242.982 233.300 104
Lepilo zavitkov 13.890 30.575 20.922 29.166 72

Tudi proizvodnja tapet je bila presežena, čeprav sodi I. 
trimesečje v še takoimenovano zimsko, prodajno neugodno se
zono. Ugodna proizvodnja je le odraz konjunkture in izvoza 
tapet.

Delegati poročajo
Z zbora varčevalcev Gospodar

ske banke Ljubljana na območju 
občine Ljubljana Moste-Polje, 
poroča Franc Fras:

Zbora varčevalcev, ki je bil 22. 
2. 1982 v Domu Španski borci, so 
se udeležili predstavniki družbe
nopolitičnih skupnosti, združenja 
samostojnih obrtnikov, društev 
upokojencev, krajevnih skupnosti, 
mentorji in delavci pionirskih hra
nilnic, delegati sveta varčevalcev 
in delavci Gospodarske banke 
Ljubljana.

Na zborih so bili varčevalci sez
nanjeni z delom sveta varčeval
cev, z informacijo o poslovni ak
tivnosti banke v letu 1981 na po
slih z občani in planskimi doku
menti na področju zbiranja in 
usmerjanja sredstev občanov za 
leto 1982.

V razpravah so varčevalci me
nili, da je program sektorja za 
poslovanje z občani zelo zahteven. 
Navzoči so bili enotnega mnenja, 
da naj banka vključi novo zapos
lene in še ne vključene delavce 
OZD v izplačilo osebnih dohod
kov prek banke. Nadaljnja ak
cija naj bi bila preusmerjanje iz
plačevanja osebnih dohodkov in 
pokojnin iz hranilnih knjižic na 
tekoče račune.

Banka v preteklem letu ni bila 
dovolj uspešna z akcijo prenosa 
izplačevanja pokojnin v banko, 
zato so bili upokojenci mnenja, da 
je banka na tem področju prema
lo aktivna.

Upoštevajoč pripombe varče
valcev, da ima banka premalo 
propagandnih prospektov in spo
ročil o novostih na področju po
slovanja z občani sta LB — Zdru
žena banka in Gospodarska banka 
Ljubljana izdali več tovrstnih 
prospektov.

Nadalje so delegati obravnavali:
— informacijo o možnosti pre

nosa izplačevanja pokojnin pre
ko banke;

— poročilo o gibanju sredstev in 
kreditov občanov v letu 1981 v 
Gospodarski banki Ljubljana;

— poročilo o izvajanju akcij in
formativno propagandne dejavno
sti banke v letu 1981;

— načrt uresničevanja srednje
ročnega plana v letu 1982 na pod
ročju poslovanja z občani, realiza
cija v letu 1981 in program dela 
sektorja za poslovanje z občani za 
leto 1982.

Analiza razvoja poslovanja z 
občani v letu 1981 kaže, da so se 
sredstva občanov v preteklem letu 
povečala za 5323 milijonov dinar
jev. Stanje sredstev konec leta 
1981 znaša 21.404 milijonov dinar
jev in je za 33 % večje kot stanje 
na začetku leta.

Povečanje pa ne izvira samo iz 
varčevanja, saj je 39% poveča
nja nastalo zaradi spremembe te
čaja dinarja — tečajnih razlik, 
29% zaradi pripisa obresti in le 
32% je čistega neto povečanja.

V celotni strukturi sredstev, 
združenih in zbranih v banki, zna
šajo sredstva občanov 30%.

Po načrtu naj bi se sredstva ob
čanov v letu 1981 povečala za 
81 % ali za 2890 milijonov dinar
jev. Doseženo stanje sredstev kon
cem leta pa je za 13 % večje od 
načrtovanega; pri deviznih sredst
vih je načrt presežen za 18%, pri 
dinarskih sredstvih pa za 8 %.

Precej višji porast je tudi pri 
dolgoročnih dinarskih depozitivih 
kot posledica vezave dinarske 
protivrednosti od občanov odkup
ljenih deviz kot pogoj za prido
bitev dinarskih kreditov.

Stanje hranilnih vlog in teko
čih računov je večje kot smo 
predvidevali. Pri teh oblikah var
čevanja so s precejšnjim deležem 
udeleženi občani, ki prejemajo 
osebni dohodek preko banke in 
upokojenci. Število prenosov se 
je v letu 1981 povečalo za ca. 
13.000 novih delavcev in ca. 1600 
novih upokojencev.

V stanju hranilnih vlog je zajeto 
tudi mladinsko varčevanje. V letu 
1981 je bilo vključenih na novo 
ca. 8000 mladih varčevalcev v or
ganizirano varčevanje.

V začetku julija 1981 je banka 
povečala obrestno mero na žiro 
računih občanov na 7,5 % in s 
tem poenotila obrestno mero z 
ostalimi vpoglednimi računi. Z

enotno obrestno mero naj bi se 
ta sredstva dalj časa zadrževala 
na teh računih in manj prelivala 
na ostale dinarske račune. Cilj je 
bil uresničen, saj se je stanje na 
žiro računih povečalo za 59 % oz. 
je večje za 50 % od načrtovane
ga.

Zbrana sredstva občanov so bi
la skladno z usmeritvami srednje
ročnega plana banke usmerjena v 
kreditiranje občanov in v krediti
ranje gospodarstva.

Banka je tudi v preteklem letu 
odobravala potrošniške kredite 
prek enot banke in preko OZD za 
kritje potrošniških kreditov. Odo
bravanje je potekalo v skladu z 
uredbo o splošnih pogojih za po
trošniške kredite. Prav spremem
ba te uredbe v mesecu aprilu 1981 
je vplivala, da so se že tako za
ostreni pogoji še poslabšali.

Uredba je povečala odstotek 
lastne udeležbe občana pri naje
manju kredita in ukinila možnost 
nakupa vrste proizvodov na po
trošniški kredit. To se je odrazi
lo tudi v spremenjeni strukturi 
potrošniških kreditov po namenu. 
Po številu zahtevkov je bilo odob

renih kar 53 % za kratkoročne 
gotovinske kredite za izredne po
trebe in le 5 % zahtevkov za av
tomobile, ki so imeli v preteklih 
letih prevladujoč delež. V vred
nosti potrošniških kreditov pa je 
udeležba posameznih namenov 
naslednja: 43 % je bilo odobreno 
za industrijsko blago, 26 % za av
tomobile, 16% za gotovino, 11% 
za pohištvo in 4 % za ostale na
mene.

Pod načrtovanim stanjem so tu
di potrošniški krediti OZD za krit
je potrošnih dobrin. Njihovo sta
nje je ob koncu leta nižje za 114 
mio dinarjev od stanja na začetku 
leta.

Banka je v skladu s poslovno 
politiko in dogovori o kreditira
nju malega gospodarstva usme
rila del zbranih sredstev tudi ob
čanom, ki samostojno opravljajo 
gospodarsko dejavnost in pa kme
tom. Kredite je odobravala po 
poslih za obratna sredstva in za 
investicije.

Investicijske kredite je banka 
odobravala po pravilniku o pogo
jih občanom na podlagi vezave 
dinarskih sredstev ali prodaje de
viznih sredstev za pospeševanje 
zasebne gospodarske dejavnosti. V 
tem pravilniku so bili vključeni 
tudi kmetje. V letu 1981 je bilo 
odobrenih 279 zahtevkov v zne
sku 125.286 tisoč dinarjev, kar je 
vrednostno za 59 % več kot v letu 
1980.

V letu 1981 je bila popestrena 
kreditna ponudba z novima obli
kama kreditiranja na podlagi ve
zave dinarskih sredstev ali pro
daje deviz in vezave dinarske 
protivrednosti prodanih deviz.

Kljub zaostrenim gospodarskim 
razmeram pa ocene kažejo, da se 
je varčevanje odvijalo po načrtu. 
Cilji, izboljšati kvaliteto bančnih 
storitev, so se delno uresničili s 
poenotenim poslovanjem pasivnih 
poslov, s sprejetjem pravilnikov 
za hranilne vloge, tekoče račune, 
žiro račune in devizne račune in 
izobraževanjem delavcev, ki de
lajo na poslih z občani. Pospeše
vano je bilo brezgotovinsko poslo
vanje preko tekočih in žiro raču
nov ter razširjeno tudi na deviz
no področje z euročekom.

Kar zadeva zlivanje in usmer
janje sredstev občanov v letu 1982, 
bodo tudi v bodoče upoštevani 
planski dokumenti za srednjeroč
no obdobje, kakor tudi resolucija 
o družbenoekonomski politiki in 
razvoju v letu 1982 s ciljem, na
daljevati stabilizacijsko politiko 
in ukrepe, ki so bili postopoma 
uveljavljeni že v letih 1980 in 
1981.

Predvideno je, da se bodo sred
stva občanov povečala za 3530 
milijonov dinarjev skupaj s pri
pisanimi obrestmi. Stanje sred
stev bo konec leta predvidoma

znašalo 24.934 milijonov dinarjev, 
kar predstavlja 17% povečanje 
napram letu 1981.

Da bi načrtovano povečanje bi
lo doseženo, si bodo banke pri
zadevale z boljšo kvaliteto stori
tev občanom zadržati stopnjo in
tenzivnosti varčevanja obstoječih 
varčevalcev.

Sredstva na računih vpoglednih 
hranilnih vlog in tekočih računov 
se bodo oblikovala predvsem na 
podlagi izplačevanja osebnih do
hodkov preko banke delavcev, ki 
so že vključeni v sistem izplače
vanja osebnih dohodkov preko 
banke. Fizično povečanje preno
sa osebnih dohodkov je pričako
vati le od zaposlovanja novih de
lavcev ter vključitvijo OZD, ki 
še ne prejemajo osebnih dohodkov 
preko banke, ko bo narejen do
končen seznam le-teh.

V letu 1982 se bo nadaljevala 
akcija preusmerjanja izplačeva
nja osebnih dohodkov iz hranilnih 
knjižic na tekoče račune in s tem 
se bodo zadržala sredstva v ban
ki dalj časa.

Banka bo v letu 1982 nadalje
vala z izvajanjem prenosa izpla
čevanja pokojnin. V začetku leta 
bo preusmerila na izplačilo po
kojnin preko banke vse nove upo
kojence.

V letu 1982 pa se pripravlja no
va akcija izplačevanja invalidnin 
invalidnih vojaških invalidov na 
tekoče račune in hranilne knjiži
ce. Ta segment občanov doslej ni 
bil vključen v organizirano obli
ko varčevanja. Na tem področju 
obstajajo potencialne možnosti za 
varčevanje.
(Nadaljevanje na 6. strani)

Praznik naše občine 27. april 
in ustanovitev O F

bomo množično počastili z osrednjo proslavo v domu 
ŠPANSKI BORCI, kjer bo v kulturnem programu na
stopil tudi vevški pevski zbor.

Udeleženci proizvodnega dela na strokovnem predavanju o proiz
vodnji lesovine v naši DO
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Gospodarjenje v lanskem letu je bila težka preizkušnja
naših sposobnosti

Znašli smo se v izredno težki 
situaciji z oskrbo z osnovnimi 
surovinami, .pred nami so bile iz
redno velike izvozne obveze, po
leg tega pa nesorazmerno s ce
nami repromateriala izredno niz
ke in neusklajene cene naših iz
delkov z ostalimi proizvajalci. 
Cene nam je uspelo uskladiti v 
mesecu decembru, kar pa ni bist
veno vplivalo na poslovni uspeh 
leta. Kljub vsem naštetim teža
vam smo leto zaključili dokaj us
pešno, čeprav slabše kot leta 
1980 in kot smo predvidevali z

letnim planom. Vse TOZD so po
slovale pozitivno, odločilno pa je 
Vplivala na doseženi rezultat 
TOZD Veta z izredno povečano 
proizvodnjo, povečanim izvozom 
ter z novo kolekcijo, M je imela 
tudi n o Ve cene. Papirja smo pro
izvedli manj kot leta 1980, smo 
pa zato izdelovali zahtevnejše 
vrste nizkih gramskih tež za iz
voz in tako lahko proizvodnjo 
ocenimo kot ugodno.

Proizvodni in finančni rezultati 
za celotno DO in za posamezne 
TOZD so bili naslednji:

Celotno podjetje:

Elementi
Doseženo

1981 1980
Plan
1981

Indeks 
L. 1980 
= 100

Plan 
= 100

Celotni prihodek 2,845.531 2,131,231 2,756.112 134 103
Porabljena sredstva 2,189.465 1,556.742 2.112.832 141 104
Dohodek 656.048 574.489 643.280 114 102
Cisti dohodek 410.563 382.194 442.286 107 93
OD bruto 268.062 223.817 250.952 120 107
Ostanek za sklade z 
nad predp. st.

amort.
151.178 176.445 210.355 86 72

S podobno problematiko kot 
TOZD Tehnični papir se je v le
tu 1981 soočala tudi TOZD Gra
fični papir: izredno povečan iz
voz, težave z oskrbo z osnovnimi 
surovinami, spreminjanje proiz
vodnih programov ter težave z 
doseganjem kvalitete. Zaradi po
manjkanja celuloze se je stroj ce-

V letu 1980 je bil v naši DO 
DOHODEK NA DELAVCA 
467,127 din, v lanskem letu pa se 
je dvignil na 530.365 din.

lo dvakrat ustavil, zaradi česar 
je izpadlo ca. 1500 ton papirja. 
Kljub navedenim težavam je bila 
proizvodnja višja od dosežene v 
letu 1980 in od planirane, kar 
kaže na še ne do konca izkorišče
no zmogljivost V. PS, zabeleženo 
pa je bilo tudi manj izmeta. Zni
žanje akumulativnosti je podob
no kot v TOZD TP odraz; hitrejše 
rasti proizvodnih stroškov, od 
rasti celotnega prihodka, razen 
tega pa še izredno visoke obresti 
od kreditov za osnovna sredstva, 
Iz tega razloga so bili skladi za 
več kot polovico nižji od doseže
nih v letu 1980.

TOZD VETA
Doseženo Plan Indeks 

L. 1980 Plan
____________________________________1981
1. Proizvodnja:
Tapete rolic 3,238.811
Lepilo zavitkov 242.350
2. Realizacija (eksterna):
Tapete in lepilo v 000 din 284.931
Izvoz tapet rolic 934.625

2,334.124 2,500.000 139 130
344.490 300.000 70 81

156.061 247.365 183 115
298.424 1,250.000 313 75

či dobavitelji niso držali pogodbe
nih količin, oz. so za dobave za
htevali devizno participacijo, za 
kar pa nismo bili sposobni. Prav 
tako pa nam manjkajočih količin 
zaradi znanih ukrepov ZIS m 
SISEOT tudi iz uvoza ni bilo 
vedno mogoče preskrbeti. Iz tega 
razloga so se papirni stroji dva
krat celo ustavili, proizvodni 
problemi pa so se reševali in se 
še rešujejo iz dneva v dan, 
kar pomeni neprestane men
jave programov, uporaba neus
treznih surovin ter težave z 
doseganjem kvalitete. Vse to se 
je odražalo v večkratnih iz
delavah za izvoz, za izvoz ne
primeren papir pa smo prodajali 
doma, za katerega pa nismo 
mogli iztržiti toliko, kot bi lahko 
sicer, če bi program izbirali po 
donosnosti. Takih papirjev je bilo 
v letu 1981 ca, 8000 ton. Kot že 
omenjeno, se zaradi povečanega 
izvoza nismo mogli držati pogod
benih količin za vse naše kupce, 
posebno še, ker so imeli priorite

ti ast porabljenih sredstev je 
bila večja od rasti celotnega pri
hodka, kar kaže, kot je omenjeno 
že uvodoma, na večjo rast cen 
repromaterialov od rasti cen iz
delkov. Razen visokih material

nih stroškov smo zabeležili 54% 
porast obresti od kreditov za os
novna sredstva (V. PS) glede na 
leto 1980 zaradi tečajnih razlik 
pri inozemskih kreditih.

tozd TEHNIČNI papir
Doseženo Plan

1981
Indeks

L. 1980 Plan
1981 1980 = 100 = 100

L Proizvodnja:
Papir skupaj ton: 33.238 34.728 33.290 96 100
—■ od tega klasični 18.664 19.261 16.830 97 111
— od tega premazani 14.574 15.467 16.460 94 89
Lesovina ton 4.375 4.105 4.000 107 109
El. energija Mwh 43.087 46.605 42.000 93 103
Para Mwh 316.271 311.977 315.961 101 100

2. Realizacija (eksterna):
Papir skupaj v 000 din 1,115.286 908.048 1,192.935 123 94
— od tega izvoz v tonah 13.567 10.949 13.500 124 101
—• od tega izvoz v 000 din 422.480 279.113 365.250 151 116
5. “topnja izkoriščanja papirnih ter premaznega stroja:
Papirni stroji % 91.9 92,1 92,3
Premazni stroj % 92,0 62,4
4. Izmet v %:
Papirni stroji 12.1 10,8 12,1
Premazni stroj 22,6 21.3 22,9
5. Poslovni uspeh v 000 din:
Celotni prihodek 1.536.280 1,201.246 1,681.398 128 91
Porabljena sredstva 1.252.051 910.657 1,374.277 137 91
Dohodek 284.229 290.590 307.121 98 93
Cisti dohodek 200.341 218.282 229.910 92 87
Bruto OD 138.778 115.487 131.942 120 105
Ostanek za sklade z amort.
nad predp. st. 66.035 106.517 102.096 62 65

Manjša proizvodnja papirja 
glede na leto 1980 je bila posle
dica programskih sprememb, ki 
jih je narekoval povečan izvoz, 
delno pa tudi kritična oskrba z 
osnovnimi surovinami, ki je po
vzročila tudi zastoj v proizvodnji. 
Zaradi izvoza smo izdelovali pa
pirje nižjih gramskih tež in večje 
količine klasičnih papirjev. Tež
ka oskrba z osnovnimi surovina
mi je povzročala hude program
ske težave; zaradi tega smo pro
gram sestavljali sproti, posledica 
Pa iso bile težave z doseganjem 
kvalitete.

Proizvodnja lesovine je bila z 
ozirom na programske potrebe v 
osnovni proizvodnji znatno pre
sežena. Nižja proizvodnja, po
večan izvoz ter neusklajene cene 
naših izdelkov z ostalimi jugo
slovanskimi proizvajalci so bistvo 
slabšega finančnega uspeha 
TOZD tako v primerjavi z le
tom 1980 kot tudi s planom. Za 
sklade je os talci le 65%» od pred
videnih ter 62 o/a od doseženih 
skladov v letu 1980, da ne govo
rimo o realni vrednosti tega 
ostanka.

tozd grafični papir
Doseženo

1981 1980
Plan
1981

Indeks
L. 1980 Plan
= 100 = 10(

1- Proizvodnja:
Papir ton 38.185 37.850 36.760 101 104
-• Realizacija (eksterna):
Papir v 000 din 1,366.561 971.966 1,297.862 141 105
'— od tega izvoz

v tonah 14.021 5.987 16.500 234 85
— od tega izvoz v 000 din 431.837 147.265 425.890 293 101

3- Stopnja izkoriščanja V. PS 83.9 83,5 85.8
4- Izmet v %: 14.7 18,8 18,3
Poslovni uspeh v 000 din:
Celotni prihodek 1.338.879 964.064 1,261.031 139 106
Porabljena sredstva 1,163.107 791.243 1.106.463 147 105
Dohodek 175.772 172.821 154.568 102 114
Cisti dohodek 58.827 65.869 52.906 89 111
Bruto OD 40.834 33.920 37.154 120 HO
Ostanek z sklade z amort.
nad pred. st. 16.245 40.488 24.127 40 67

TOZD Blagovni promet

Problematika je bila in ostala 
v glavnem enaka; izredno pove-

PADEC AKUMULATIVNOSTI: 
akumulacija nam je v primerjavi 
s poprečno uporabljenimi sred
stvi padla s 7,2 % v letu 1980 na 
5,0 °/o v lanskem letu, glavni 
vzrok za padec akumulativnosti 
so visoke obresti za kredite.

to tisti kupci, ki so za nas zdru
ževali devizna sredstva. Izvoz pa
pirja smo glede na leto 1980 po
večali kar za 61 % in poudariti 
velja, da smo ta dosežek realizi
rali z nadpoprečnimi napori. Za
tikalo se je pri (ne)ustreznih su
rovinah. s tem v zvezi s kvaliteto 
proizvodov, neizpolnjevanjem do
bavnih rokov, nasploh smo za 
tako dinamiko slabo pripravlje
ni. kadrovsko in tehnološko. 
Množile so se — in se še — re
klamacije tudi iz manj zahtev
nih tržišč, nekateri na\ši stalni 
kupci pa so se nas zaradi tega 
začeli izogibati. Iskati smo mo
rali nove kupce, a kaj, ko poslo
vanje % njimi ni nič boljše.

Prodaja tapet p,a je bila letos 
izredno uspešna tako količinsko, 
kot tudi finančno. Kljub trikrat
no povečanemu izvozu glede na 
leto 1980 smo tudi na domačem 
tržišču povečali prodajo za 12%, 
kar pa ni zadostilo povpraševa
nju niti po količini, niti po asor- 
timanu. Tudi z lepilom nismo 
mogli slediti povpraševanju za
radi pomanjkanja uvoznih kom
ponent za proizvodnjo le-tega.

Vsa opisana problematika tako 
proizvodnih TOZD kakor tudi 
TOZD BP velja tudi za letošnje 
leto. Še vedno se soočamo z ne
preskrbljenostjo s surovinami, 
proizvodnimi težavami, neu
strezno kvaliteto, izredno dina
miko izvoza, le finančna situacija 
je z uskladitvijo cen trenutno 
ugodnejša in bo ostala taka le 
pod pogojem, da se bodo cene 
materialov gibale v resiolucijiskih 
okvirih.

Milena Avbelj

NASA RENTABILNOST: v le
tu 1980 je bil' dohodek v primer
javi s poprečno uporabljenimi 
sredstvi 27,7%, v letu 1981 pa 
27,6 %; torej je opazen rahel pa
dec rentabilnosti v DO.

Obiskali so nas: inž: Slavko Cerpič. direktor predstavništva General- 
exporta v Ljubljani (drugi levo), predsednik PO Generalexport Beo
grad tov. Milorad Savičevič (četrti levo) in tov. Različ Cedomir, svet
nik pri Generalexportu Ljubljana (prvi desno). Generalexport je iz- 
vczno-uvozna hiša, ki za nas posreduje naročila za nekatera tržišča, 

predvsem klirinška *— pretežno Sovjetska zveza

3. Izkoriščanje zmogljivosti
tapetnih strojev 65.5 52,0 57,8
4. Izmet v °/o 9,2 9,4
5. Poslovni uspeh v 000 din:
Celotni prihodek 274.648 151.094 243.290 182 113
Porabljena sredstva 189.256 107.794 154.346 176 123
Dohodek 67.905 29.392 74.001 231 92
Bruto OD 17.327 13.230 14.435 131 120
Ostanek za skladez amort.
nad predp. st. 54.893 20.455 63.934 268 86

Praznik dela bomo vevški papirničarji zopet praznovali na našem 
tradicionalnem prvomajskem shodu na Pečarju. Letos se nam bodo 
še v večjem številu pridružili delavci drugih meščanskih OZS, po
kroviteljstvo tega velikega delavskega shoda pa je prevzel Občinski 

sindikalni svet občine Ljubljana Moste-Polje

TOZD Veta je v letu 1981 do
segla nadjpop,rečno visoke proiz
vodne in finančne rezultate. Ta
ko je proizvodnja talpet v pri
merjavi z letom 1980 porasla, kar 
za ca. 40% ter za 30% v-primer
javi s planom. Ugodne prodajne 
možnosti doma in izvoz v ZSSR, 
s tem v zvezi pa povečana storil
nost in boljša izkoriščenost tapet
nih strojev, so glavni razlogi za 
p.ovečanje proizvodnje. Večja pro
izvodnja se je odražala tudi na 
ugodnem finančnem rezultatu, 
kljub poravnavi po samouprav
nem sporazumu z ozirom na ko
riščenje uvoznih pravic, ker 
TOZD Veta ni imela konvertibil
nega izvoza. Porast celotnega 
prihodka je bil kljub temu še 
vedno večji od rasti porabljenih 
sredstev, ker smo z novo kolek
cijo dosegli tudi višje cene.

čan izvoz, izredno slaba oskrba 
s surovinami, tako doma kot iz 
•uvoza, neizpolnjevanje dobavnih 
rokov in pogodbenih količin na
ših dobaviteljev in našim kup
cem. Le cene naših izdelkov nam 
je v decembru — torej koncern 
leta — uspelo uskladiti z ostali
mi proizvajalci.

Najhuje je bilo vsekakor z os
krbo s surovinami, saj se doma
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Obračun sindikalnega dela
(Nadaljevanje s 1. strani) 
sklenili, da zberemo vse sklepe, 
zavzete na sejah IO OOZS in 
OOZK ter jih po potrebi dopolni
mo in zasledujemo izvršitve le
teti.

V načrtu za nadaljnje delo ko
misije za uresničevanje in razvoj 
samoupravljanja pa je razširjen 
sestanek s člani komisije, ki se 
konkretno ukvarjajo, s pobudo 
družbenega pravobranilca samo
upravljanja, da ugotovimo, kaj je 
narejeno in kaj je še potrebno do
polniti in sprejeti.

Glede združitve TOZD Tehnični 
papir in TOZD Grafični papir je 
bila dana pobuda komisije, toda 
na organih upravljanja obeh 
TOZD ni bilo razprav, niti ne v 
IO OOZS in OOZK obeh TOZD.

Vprašanje je, če je ta tema sploh 
še aktualna, ker ni nobenega od
govora na zastavljeno pobudo. 
Tudi razširjeni sestanek s člani 
komisije za izvajanje ZZD je od
padel zaradi nesklepčnosti in ta
ko komisiji m'sta mogli uskladiti 
svojega dela.

Dana pa je pobuda, da se sprem
lja samoupravljanje v delovni 
organizaciji po TOZD, član komi
sije pa bo, če bo opazil kakršno
koli zaviranje ali kršenje samo
upravljanja, sklical sestanek ko
misije za uresničevanje in razvoj 
samoupravljanja. V zadnjem ob
dobju delovanja komisije so bili 
člani mnenja, da samoupravljanje 
v DO ni slabo.

Predsednik komisije 
Boris Vrščaj

Kritično poročilo komisije za 
odlikovanja je na občnem zboru 
konference OOZS podal predsed
nik Jože Marolt:

»Komisija za odlikovanja v se
stavi osmih članov v tekočem 
mandatnem obdobju ni opravila 
zaupane naloge.

Vzrok — premalo navodil in 
spodbud konference OOZS oziro
ma izvršnega odbora, predlogov 
OOZS in premajhna iniciativa 
predsednika komisije.

Komisija za šport in rekreaci
jo, katere predsednik je bil inž. 
Andrej Mikelj, je v prejšnjem le
tu izvedla oziroma izpeljala na
slednje akcije:

Pet plavalnih tečajev za otroke 
in en tečaj za odrasle (več zani
manja pri odraslih ni bilo). Vsi 
tečaji so potekali na letnem ko
pališču Vevče.

— Teniški tečaj za odrasle.
— Dva smučarska tečaja za 

otroke in eden za odrasle v Kranj
ski gori.

V letu 1981 so bila izvedena 
tekmovanja med TOZD ali posa
mična prvenstva v naslednjih 
športno-rekreativnih panogah:

— malem nogometu,
— tenisu,
— smučanju,
— kegljanju,
— streljanju,
— teku na smučeh.
V drugih športnih panogah tek

movanj žal nismo izpeljali (plava
nje, namizni tenis, odbojka) iz 
več razlogov:

— slabega interesa zaposlenih, 
na primer: namizni tenis in šah,

— slabe in premalo strokovne 
predpriprave za taka tekmovanja,

— nedograjenih igrišč; večna
menska asfaltna ploščad je bila 
končana šele oktobra lani.

Vsa tekmovanja, ki so bila izve
dena, so uspela in tudi množič
nost je bila večja kot prejšnja 
leta (na smučanju 53 tekmoval
cev, v nogometu 80, kegljanju 10 
itd.), to pa je že kar uspeh, saj 
je bilo naše vodilo za delo pred
vsem množična rekreacija.

Po enoletnem premoru so spet 
zaživele »papirniške igre«. Tekmo
valke in tekmovalci iz naše DO 
so se udeležili letnih in zimskih. 
Število udeležencev Papirnice 
Vevče je bilo letos manjše kot 
pred leti in sicer zato, ker smo 
sklenili, da se bodo iger udeležili 
samo tisti, ki vadijo oziroma tre
nirajo razmeroma redno.

V različnih ligah zastopajo na
šo DO (redno skozi vse leto) 3 
ekipe:

— ekipa v kegljanju,
— ekipa v malem nogometu.
— ekipa v nogometu.
Skozi vse leto pa različne ekipe 

sodelujejo na raznih turnirjih kot 
so:

— zimski nogometni turnir,
— turnir v Hali Tivoli,
— tradicionalno srečanje ke

gljačev.
— občinska prvenstva (smuča

nje, streljanje).
Trim akcije niso bile ravno 

najbolj uspešne, saj smo žal lan
sko leto izpeljali samo eno, in to 
kolesarsko, dve sta odpadli zaradi

slabega vremena, plavalna akcija 
in trim steza pa nista bili obisko
vani.

V letu 1981 je KŠR uspešno iz
vedla akcijo PO POTEH PARTI
ZANSKE LJUBLJANE, saj se je 
pohoda udeležilo 170 članov ko
lektiva.

Rekreacija v telovadnicah je že 
postala stalna oblika redne vad
be. Povprečno 40 članov kolekti
va se je zbiralo tedensko na šestih 
urah vadbe, ki je potekala v dveh 
telovadnicah 3-krat tedensko.

Z 20% popustom smo za zain
teresirane člane kolektiva preskr
beli sezonske karte za drsanje v 
Zalogu in nabavili letne karte za 
plavanje v zimskem bazenu Tivo
li (za zaposlene so bile brezplač
ne).

Komisija za življenjske in de
lovne razmere pri konferenci sin
dikata DO Papirnice Vevče se je v 
letu 1981 sestala dvakrat. Obrav
navali smo področja, ki so bistve
nega pomena za izboljšanje živ
ljenjskih in delovnih razmer za
poslenih delavcev.

Skupaj z IO OOZS in zdrav
stveno službo je komisija v mese
cu juniju obravnavala predlog le

tovanja tistih delavcev, ki stro
škov letovanja niso zmogli. Vsem, 
kii so bili predlagani za letovanje, 
je bila dana denarna pomoč. Tako 
je letovalo 14 naših delavcev iz 
TOZD in DSSS, k letovanju pa so 
prispevali dnevno le po 60,00 din.

Komisija se je ponovno sestala 
v septembru z nalogo, da poda 
oceno socialne politike in socialne 
varnosti zaposlenih delavcev v 
Papirnici Vevče. Ker je razprava 
socialne politike sodila v sklop 
priprav na 3. konferenco ZSS, je 
bilo še posebej pomembno, da se 
v sami DO seznanimo z dejan
skim stanjem socialne politike.

Glede položaja delavcev z niz
kimi OD je bilo ugotovljeno, da 
je odstotek delavcev, ki zaslužijo

6.000,00 din, majhen, vendar so 
bila za pomoč v ta namen zago
tovljena denarna sredstva iz SSP.

V razpravi smo obravnavali tu
di delegatske odnose. V zvezi s 
temi pa je bila podana kritika ta
ko na udeležbo na sejah posamez
nih delegatov kot na pripra
vo delegatskih gradiv, ki so pre
obširna in prihajajo prepozno. 
Dogaja se, da se delegati ne mo
rejo posvetovati z delavci in na 
sejah odločajo predvsem v svojem 
imenu. Dogovorili smo se, da bo
mo v bodoče izbirali delegate, ki 
želijo delati, istočasno pa se za
vzemali za to, da bi bile seje krat
ke in jasne.

V razpravi o zaposlovanju je 
bilo glede na omejitve izpostavlje
no vprašanje zaposlovanja mla
dih ljudi in naših štipendistov. 
Ena izmed nalog sindikatov naj 
bi bila, doseči, da bi se delavci, 
ki so izpolnili pogoje za upokoji
tev, tudi res upokojili.

Izobrazbena struktura zaposle
nih delavcev je nižja, kot bi jo 
potrebovali. V zadnjih letih smo 
prav na področju izobraževanja 
storili veliko; tako sedaj izobra
žujemo papirničarje in druge teh

nične poklice. Ob vsem tem pa 
velja omeniti, da v DO poteka 
pouk za pridobitev osnovnošolske 
izobrazbe, ki ga obiskuje 27 de
lavcev iz posameznih TOZD; od 
tega pa je kar 1/4 delavk. Morda 
še to, da je šolanje in učbeniki 
brezplačno, slušatelji pa so upra
vičeni tudi do študijskega dopu
sta po pravilniku o izobraževanju.

Med drugim je potekala raz
prava tudi o pokojninskem in in
validskem zavarovanju ter o ne
usklajenih kriterijih glede višine 
različnih pokojnin.

Problematika zdravstvenega 
varstva je bila obravnavana izred
no široko. V DO imamo dobro 
urejeno preventivno in zdravstve
no varstvo, za kar skrbi ekipa 
zdravstvenih delavcev v naši 
obratni ambulanti. Podatek o iz
ostankih z dela zaradi bolezni in 
nege družinskih članov je sicer 
pod republiškim povprečjem, po 
mnenju zdravstvene ekipe pa bi 
se ta odstotek lahko še zmanjšal. 
Težave se pojavljajo pri kronič
nih bolnikih, ki ne morejo več 
opravljati določenih nalog in pa 
tistih bolnikih, ki nekaj časa po 
prestani bolezni niso zmožni 
opravljati svojih del. Za te delav
ce bi bilo potrebno najti ustrez
na druga dela, tu pa naletimo na 
težave. Seveda pa bi bilo v ta na
men treba zagotoviti boljše so
delovanje DO oziroma kadrovske 
službe z zdravstveno službo. Ome
niti velja še alkoholizem, ki je 
prisoten v naši DO in bo seveda 
potrebno ustrezno ukrepati.

Problem otroškega varstva je 
urejen, posamezne pereče proble
me pa uspešno rešujemo v VVZ 
Vevče kot tudi z ostalimi vzgoj- 
no-varstvenimi zavodi.

Področje športa in rekreacije so 
člani komisije v celoti ocenili kot 
uspešno, ob tem pa ugotovili, da 
bi se lahko teh aktivnosti udele
ževalo večje število zaposlenih 
delavcev. Potrebno bi bilo zago
toviti več akcij množičnega zna
čaja, kot na primer: kolesarjenje. 
S strani strokovnjaka pa je bila 
dana pripomba, da občasna re
kreacija ni učinkovita; biti mora 
redna.

V Papirnici Vevče imamo var
stvo pri delu dosti vzorno ureje
no. Samoupravni akti se sproti do
polnjujejo z novo zakonodajo. Za 
dela s povečano nevarnostjo po
škodb so opravljeni redno vsi pre
gledi, enako tudi za vsa ostala 
dela in naloge. Stanje varstva pri 
delu se iz leta v leto izboljšuje, 
predvsem zaradi načrtnega izo
braževanja in obveznega prever
janja znanja, katerega se delavci 
udeležujejo skoraj 100 "/o.

Veljalo pa bi omeniti, da je ne
disciplina delavcev često vzrok za 
nastanek nesreč pri delu. Nekoli
ko kritično lahko govorimo o 
predpostavljenih delavcih, ki pre
malo skrbijo za izvajanje var
stva pri delu predvsem v proiz
vodnih obratih.

Področje prehrane je v naši DO 
dovolj poznano vsem. Urejena je 
tudi nočna malica. Seveda pa je 
vedno nekaj posameznikov, ki ne
godujejo tako v zvezi s kvaliteto 
kot zaradi cen pripravljenih ob
rokov.

Počitniške kapacitete zadoščajo 
za ca. 30 % zaposlenih. Tako or
ganizirano letujemo v počitni
škem domu Pineta, kjer je na 
voljo 100 ležišč, v devetih prikoli
cah, ki so bile nameščene na Lo
parju in v Medulinu, pa seveda 
še v 4 garsonjerah v Nerezinah 
na Lošinju. Delavci so v lanskem 
letu plačali za celodnevno oskrbo 
v počitniškem domu 260,00 din, 
za 10-dnevno bivanje v prikolici 
pa je bilo potrebno odšteti 1800,00 
dinarjev.

Reševanje stanovanjskih potreb 
delavcev kot enem osrednjih 
vprašanj njihove socialne varno
sti posvečamo v DO Papirnici 
Vevče veliko pozornost. Stano
vanjsko politiko izvajamo na rav
ni DO na osnovi sprejetega letne
ga plana stanovanjskih potreb 
delavcev in ob upoštevanju SS o 
stanovanjskih razmerjih.

V letu 1981 smo stanovanjske 
potrebe delavcev rešili z:

— dodelitvijo posojil z indivi
dualno gradnjo in adaptacije (35 
prosilcem),

— dodelitvijo posojil za nakup 
etažne lastnine (9 prosilcem),

— dodelitev stanovanjske pra
vice za družbena stanovanja (22 
prosilcem).

Kljub uspešnemu reševanju sta
novanjskih problemov pa z rezul
tati ne moremo biti zadovoljni. 
Tako nam je kljub prizadevanju 
predsednikov IO OOZS ostalo 
nekaj perečih stanovanjskih pro
blemov nerešenih še do danes.

Ob vsem tem pa je razveseljivo 
dejstvo, da smo po sklepu komi
sije za družbeni standard ponov
no kupili družbena stanovanja v 
soseski Fužine. Sprejeli smo 
sklep, da gremo v nakup 6 stano
vanj (5 garsonjer in eno dvoin
polsobno stanovanje z rokom 
vselitve v prvi polovici 1982.

Lahko ugotovimo, da je dejav
nost sindikata prisotna na vseh 
področjih družbenega standarda 
in le takšno sodelovanje zagotav
lja rezultate, ki jih beležimo v 
naši DO.

Kljub temu pa bi morali prav 
sedaj, ko hitra rast življenjskih 
stroškov neprestano znižuje stan
dard predvsem tistih delavcev z 
nizkimi OD, področju socialne po
litike posvetiti še več pozornosti.

Jožica Razdevšek

Aktivnost komisije za kulturo

Delo komisije za kulturo v letu 
1981 je bilo osredotočeno na na
slednje dejavnosti:

glasbena, izletniška oziroma 
ogled kulturnih in zgodovinskih 
znamenitosti, knjižničarstvo, po
sredovanje vstopnic, organizacija 
in izvedba proslav in prireditev, 
literarno in likovno dejavnost.

Vse skupine so imele letni na
črt dela in tako so vse akcije iz
hajale iz tega letnega načrta, ki 
je bil tudi finančno ovrednoten.

Osnovna naloga v glasbeni de
javnosti je bila nadaljnje delo 
mešanega pevskega zbora. Zbor je 
številčno ostal nespremenjen, kar 
pomeni, da šteje 56 članov. Izve
del je celovečerni koncert, sode
loval na proslavah v kulturnem 
domu 8. februarja — na Prešer
nov dan, na proslavi občinskega 
praznika v Mostah, na otvoritvi 
VVZ Vevče—Zg. Kašelj, prosla
vi dneva republike, na občinski 
reviji pevskih zborov, na skup
nem pevskem koncertu v kultur
nem domu Vevče na predvečer 
pevskega tabora Stična in nasled
nji dan na Taboru v Stični. Imel 
je tudi koncert na sejmu Alpe- 
Adria na Gospodarskem razstavi
šču. Med vsemi člani kolektiva, ki 
sodelujejo pri ustvarjanju kultur
nega življenja, so člani pevskega 
zbora med najbolj aktivnimi, saj 
poleg udeležbe na nastopih vadi
jo redno 2-krat tedensko in to de
set mesecev v letu.

Zbor je izmenjal tudi obisk s 
pevskim zborom iz Gabrovke.

Akcijski program dela glasbe
ne skupine je bil v letu 1981 v ce
loti izvršen.

Pod okriljem izletniške dejav
nosti je bil 6. in 7. junija za vse 
osnovne organizacije sindikata 
organiziran dvodnevni obisk Hiše 
cvetja v Beogradu, ki se ga je 
udeležilo 92 članov. Število udele
žencev je bilo omejeno oz. dolo
čeno procentualno z ozirom na 
število članstva po OOZS.

Drugi obisk spominskega parka 
v Beogradu pa je bil organiziran 
19. in 20. septembra s 104 udele
ženci. Pri tem obisku ni bilo šte
vilčne omejitve in so se ga lahko 
udeležili vsi zainteresirani.

Organiziran je bil tudi ogled 
tehničnega muzeja na Vrhniki, ki 
pa je bil zaradi premajhnega šte
vila prijavljenih (15) odpovedan.

Knjižnico smo zaradi prenovit
ve ponovno odprli šele v začetku 
novembra 1981. V letu 1980, ko 
smo knjižnico začasno zaprli, smo 
uredili prostore, v letu 1981 pa 
izvršili evidentiranje in razpore
ditev knjig po pravilih, ki veljajo 
za vse knjižnice. Knjižni fond ob
sega 3600 knjig in se vsako leto 
dopolnjuje z najbolj branimi knji
gami, izdanimi v preteklem letu. 
Tako je sedaj naša knjižnica 
vzorno urejena. Knjige izposoja- 
(Nadaljevanje na 5. strani)

Lado Vračko, novoizvoljeni sekretar in Polde Trtnik, novoizvoljeni 
predsednik konference OOZS. Člani (izvršnega odbora konference 
OOZS, izvoljeni na občnem zboru, so še: Mataruga Ostoja — namest
nik predsednika, Ilovar Senja ■— blagajnik. Zajec Nace —■ predsednik 
komisije za kulturo, Razdevšek Joži >— predsednica komisije za živ
ljenjske in delovne razmere. Vujovič Milan predsednik komisije 
za šport in rekreacijo, Vrščaj Boris — predsednik komisije za ures
ničevanje in razvoj samoupravljanja, Rigler Milenko — predsednik 
komisije za odlikovanja, Rudi Smrekar —■ aktivist RK ter vsi pred

sedniki in tajniki osnovnih organizacij zveze sindikata

Občnega zbora konference OOZS se je udeležil tudi predstavnik ob
činskega sveta ZSS občine Moste-Polje tov. Franjo Vinko (prvi le
vo). ki je novoizvoljenim članom IO konference med drugim dejal, 
da v novem obdobju samoupravljanje in politična aktivnost ne bosta 
nič lažja od dosedanje, zato bo pri tem potrebna velika aktivnost

sindikata
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Foto vesti o delu mladih

Na ustanovni konferenci OO ZSMS Papirnice Vevče, ki je bila 16. 
marca 1982 v kulturnem domu Vevče, se je zbralo 69 mladincev, 
predstavniki delovne organizacije in predstavniki občinske konfe

rence ZSMS Ljubljana Moste-Polje, (foto Morjan Penca)

Direktor delovne organizacije mr. Stane Ermenc je zbranim mla
dincem na ustanovni konferenci OO ZSMS Papirnice Vevče orisal 
zgodovinsko pot Zveze socialistične mladine, poudaril pomembnost 
organiziranosti mladih in novoustanovljeni mladinski organizaciji v 

naši tovarni zaželel' plodno delo. (foto Marjan Penca)

Delibegovič Anže — predsednik 
OOZSMS Papirnice Vevče

Sekretar OO ZSMS naše DO je 
Babovič Vukmir (na fotografiji). 
Predstavnica mladine v komite
ju za SLO pa je Lovrič Zorica.

Dan zmage
bomo vevški papirničarji kot že vrsto let tudi letos proslavljali z na
šim tradicionalnim pohodom PO POTEH SPOMINOV IN TOVA
RIŠTVA. Krenili bomo z Urha v dolgi koloni po dobro poznani poti 
Partizanske Ljubljane in se udeležili sklepnega slavja na Trgu re
volucije skupaj s tisočerimi drugimi pohodniki. V. B.
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v Času predkongresne aktivnosti

Programske usmeritve naših 
osnovnih organizacij ZK

Na prvih sestankih OOZKS 
vseh temeljnih organizacij in 
DSSS smo poleg ostale prob
lematike obravnavali in spre
jeli tudi programske usmeritve 
za delovanje naših štirih 
OOZK.

V njih smo zapisali, da je 
ena glavnih nalog naše bodo
če aktivnosti izobraževanje 
članstva s področij, ki so od
ločilnega pomena za učinkovi
to dejavnost članstva ZK. Izo
braževanje bomo organizirali v 
obliki kratkih, dobro priprav
ljenih seminarjev, pri čemer 
računamo na pomoč občinske 
konference ZK Moste-Polje.

Več pozornosti kot doslej bo
mo posvetili kadrovanju. V ta 
namen so že izoblikovane 
skupne programske usmeritve 
delovanja kadrovskih komisij 
v okviru OOZK z namenom, 
da poenotimo delovanja na 
tem področju ter izboljšamo 
kvalitete kadrovanja v OOZK. 
Pomembna naloga kadrovskih 
komisij bo tudi spremljanje 
kadrovske problematike na ni
voju TOZD in DO kot celote. 
V OOZK, kjer zaradi majhne
ga števila članstva nimajo kad
rovskih komisij, opravlja to 
delo sekretariat OOZK.

V vseh OOZK bomo streme
li k čim boljši obveščenosti in 
poznavanju problemov s pod
ročja gospodarske problemati
ke, kajti težak gospodarski po
ložaj tako doma kot tudi v 
svetu zahteva od nas seznanje
nost z vsemi problemi in te
žavami in pravilen pristop pri 
obravnavanju le-teh.

Nadaljnji razvoj temeljnega 
sistema socialističnega samou
pravljanja je odgovorna nalo
ga ZK, zato bomo zahtevali 
nadaljevanje dela pri usklaje
vanju samoupravnih aktov z 
zahtevami zakona o združenem 
delu ter uveljavljanje teh zah
tev v praksi. Zavzemali se bo
mo. da se na učinkovit način 
pristopi k reševanju problema
tike našega sistema nagrajeva
nja po rezultatih dela ter zah
tevali, da se uresničijo zahteve 
družbenega dogovora o skup
nih osnovah in merilih za ob
likovanje in delitev sredstev 
za OD in skupno porabo. Sa
moupravna organiziranost v 
naši DO mora biti takšna, da 
bo zagotovljena čim boljša de
lovna učinkovitost in sočasno 
uresničene zahteve zakona o 
združenem delu.

Ker je gospodarska stabil
nost eden od osnovnih pogo
jev politične stabilnosti naše 
družbe, bomo zahtevali, da se 
upoštevajo vse pozitivne po
bude za izboljšanje gospodar
skega položaja TOZD in DO:

— povečanje delovne discip
line,

— varčevanje na vseh pod
ročjih (surovine, energija, re- 
prometerial),

— izboljšanje kvalitete na
ših proizvodov,

— doseganje plana izvoza,
— hitrejše uveljavljanje do

sežkov raziskovalnega dela,
— hitrejša realizacija pred

laganih inovacij, ki predvide
vajo večjo produktivnost,

zmanjševanje stroškov, izbolj
šanje kvalitete itd.,

— učinkovitejše delo pri pri
pravi nove oblike organizira
nosti tehnološkega, tehničnega 
in investicijskega razvoja na
še DO,

— kadrovanje v OOZK ter 
spremljanje kadrovanja v ce
lotni DO.

Uresničevanje naštetega je 
osnovni pogoj za stabilizacijo 
našega gospodarstva, zato bo
do OOZK z IO OOZS in sa
moupravnimi organi trdno 
vztrajale na tem, da te usme
ritve izpeljemo.

18. marca 1982 smo imeli 
skupni sestanek vseh sekreta
riatov OOZK. Na podlagi ob
širne razprave smo sekretarji 
oblikovali sklepe oz. stališča, 
ki jih bomo podali (po pred
hodni obravnavi na sestankih 
OOZK v TOZD) na razširje
nem političnem aktivu, katere
ga sklic je predviden v krat
kem. Stališča se med drugim 
navezujejo na kadrovanje v 
DO, (ne)aktivnost delavcev pri 
delu samoupravnih organov, 
informiranje delavcev, priza
devanja vseh zaposlenih za do
seganje stabilizacijskih ciljev 
itd.

Mislim, da je mnenje vseh 
komunistov v tovarni, da se 
mora naša sedanja aktivnost 
pred 9. kongresom ZKS v ena
ki meri nadaljevati tudi na
prej, se podaljšati v naslednje 
kongresno obdobje, kajti le 
kontinuirano delovanje zago
tavlja uspeh.

Brane Avsec

Obračun sindikalnega dela
(Nadaljevanje s 4. strani)
mo brezplačno na osnovi člansko 
izkaznice. Včlanjenih je 26 čla
nov, ki so sl v treh mesecih izpo
sodili približno 100 knjig. Knjiž
nica je odprta vsak torek od 14. 
do 15. ure in vsak četrtek od 18. 
do 19. ure.

V letu 1981 je komisija za kul
turo posredovala vstopnice za na
slednje prireditve: poletni festi
val v Križankah (168 obiskoval
cev) ; koncert v Hali Tivoli (50 
obiskovalcev); beli koncert v Hali 
Tivoli (248 obiskovalcev); v gle
dališki sezoni 1981/82 pa je bilo 
razdeljenih 239 vstopnic in sicer 
za Mestno gledališče 161, za Dra
mo 39 in za Opero 39.

Za naš kolektiv je število po
sredovanih vstopnic zelo razvese
ljivo.

Ob spominskih dnevih in dr
žavnih praznikih je komisija or
ganizirala proslave, ki so bile iz
vedene izključno v domači zased
bi:

počastitev slovenskega kultur
nega praznika 8. februarja,

proslava za 1. maj,
29. november in
prireditve dedka Mraza.
Na predvečer pevskega tabora 

v Stični je bil v kulturnem do
mu organiziran koncert štirih pev
skih zborov. Sodeloval je tudi 
naš pevski zbor; enega od gostu
jočih zborov so naši pevci tudi 
prenočili.

Zaradi neogrevane dvorane pa 
je od jeseni do spomladi razen 
nujnih proslav nemogoče organi
zirati kakršnokoli drugo dejav
nost v kulturnem domu.

Za literarno dejavnost pravza
prav ni skupine, pač pa se redki 
posamezniki predstavljajo v na
šem glasilu in sodelujejo kot re
citatorji oziroma povezovalci na 
prireditvah in proslavah.

Likovno skupino sestavljajo 
slikarji samorastniki, ki individu
alno ustvarjajo likovna dela, raz
stavljajo pa skupno ali posamez
no. V letu 1981 so samostojno 
razstavljali, sodelovali na razsta
vah ali organizirali razstave:

razstava lastnih likovnih del v 
počastitev kulturnega praznika v 
KD Vevče,
razstava ročnih del ob 8. marcu 
z izdelki članic društva ljubite
ljev ročnih del iz Most, v kate
rem sodelujejo tudi naše delavke, 

skupna razstava likovnih del v 
Medvodah ob 8. marcu, 

razstava slikarja iz KS ob praz
niku OF — 27. aprila, 

sodelovanje na razstavi ob ot- 
tvonltvi Doma španski borci, 

razstava v Domu španski borci 
skupno z likovno skupino Vida 
Pregare,

razstava malih grafik v KD 
Vevče.

Člani komisije za kulturo se 
trudijo tudi s povečanjem član
stva Prešernove družbe, kamor je 
včlanjenih 40 članov kolektiva, za 
število vevških papirničarjev ze
lo malo.

V okviru komisije za kulturo je 
posebna skupina pripravila scene 
za vse prireditve in proslave ter 
izdelala propagandni material.

Ob vsem tem zelo obsežnem 
delu pa je zmanjkalo časa za oži
vitev zbirateljske dejavnosti. Ni 
bilo možno tudi zbrati igralcev na 
ljudske inštrumente, ki med na
šimi sodelavci so.

Tudi z ureditvijo delovnega oko
lja se komisija ni ukvarjala. S 
prijetnejšimi barvami, glasbo, 
svetlobo, likovno opremo in zele
njem bi lahko bilo vzdušje na 
delovnem mestu prijetnejše. Ak
cijski načrt dela bi prav zato mo
rali še razširiti na skrb za zuna
nje okolje, zelenice na družabno 
— zabavno življenje, ki krepi dob
re medčloveške odnose, za dobro 
počutje v počitniškem domu in 
še na kaj.

V sedanjem sestavu komisije za 
kulturo je to nemogoče, saj že 
sedaj nekateri člani komisije isto
časno delajo v več skupinah oz. 
odborih. Z osebnimi vabili in pre
ko informacijskega biltena smo 
skušali pridobiti nove sodelavce, 
a žal brez uspeha.

Nace Zajec

9. KONGRES ZKS £
Poslanica 9. kongresu ZKS

Tudi mi, vevški papirničar
ji, smo v kongresnih dneh di
hali s kongresom in ga poz
dravljali z željo, da bi spre
jete dokumente vsi, delovni 
ljudje in občani, dosledno 
upoštevali in izvajali sprejete 
sklepe. S svojim razpolože
njem smo prispevali svoj del 
k prazničnemu predkongres
nemu in kongresnemu vzduš
ju. Še posebej smo bili neka
ko bolj slavnostni, ker nas je 
prvi kongresni dan 15. aprila

obiskala italijanska delegaci
ja, ki je bila gost na kongresu.

Delavci Papirnice Vevče 
smo 9. kongresu poslali po
zdravno poslanico z obvezo, 
da bomo v skupni akciji vseh 
organiziranih socialističnih 
sil, oboroženimi s kongresni
mi stališči, sklepi in usmerit
vami začeli odločnejšo borbo 
v sedanji etapi socialistične 
revolucije, v novem časovnem 
obdobju razvoja naše samoup
ravne socialistične družbe.

V. B.
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Delegati poročajo
(Nadaljevanje z 2. strani)

Še naprej bo pospeševano tudi 
brezgotovinsko poslovanje pred
vsem z razširitvijo storitev na te
kočih računih in njihovo boljšo 
kvaliteto. Z OZD bo še naprej 
ostalo sklepanje sporazumov za 
brezgotovinsko poravnavanje ra
čunov.

Banka bo tudi v letu 1982 po
speševala mladinsko varčevanje. 
Nadaljevala bo z ustanavljanjem 
pionirskih hranilnic na šolah, ki 
jih je do sedaj oblikovala teren
ska ekipa. K varčevanju bodo pri
tegnili malčke ki so v vzgojno 
varstvenih organizacijah in sred
nješolsko mladino. Tako bo ban
ka posredno prispevala k večji 
stopnji finančne kulture mladih.

Da bi zadovoljili devizno bi
lančne potrebe bodo tudi v letu 
1982 zbirali devizne hranilne vlo
ge in devizne depozite.

Prioritetna naloga na področju 
deviznega poslovanja za občane 
bo nakup deviznih sredstev od 
občanov. Banka bo odkupovala 
devize predvsem na osnovi goto
vinskih kreditov 1 : 2 in kreditov 
za pospeševanje drobnega gospo
darstva.

Pomemben vir deviznih sredstev 
bo tudi v letu 1982 predstavljal 
priliv iz tujine.

V letu 1982 bo banka začela z 
višjim obrestovanjem namensko 
vezanih dinarskih sredstev. Uve
ljavljanje politike višjih obrest
nih mer bi ustrezno zaščitila in 
stimulirala varčevanje ter zavrla 
pretirano nagnjenost k potrošnji.

Večje povečanje je načrtovano 
pri vezanih sredstvih za druge na
mene, v katere je vključena ve
zava dinarske protivrednosti od
kupljenih deviz za pridobitev go
tovinskih kreditov.

Za naložbe občanom bo od po
večanih sredstev namenjeno 515 
milijonov dinarjev ali 14% od 
stanja konec leta 1981.

Na področju potrošniškega kre
ditiranja je možno pričakovati na
daljnje izvajanje restrikcij skih 
ukrepov. Odobravanje bo poteka
lo preko OZD in preko bančnih 
okenc. Za kreditiranje preko OZD 
je namenjeno 155 milijonov di
narjev, za kreditiranje preko 
bančnih okenc pa 75 milijonov di
narjev.

Za kritje tekočih potreb obrtni
kom bo banka tudi v letu 1982 
odobravala kratkoročne kredite za 
obratna sredstva. Obseg krediti
ranja se verjetno ne bo povečal 
zaradi ostrejših pogojev krediti
ranja — predvsem zaradi namen
ske uporabe kreditov in bo stanje 
teh kreditov ostalo na ravni sta
nja 1981.

Med druge kredite občanov so 
vključeni krediti za posebne na
mene in gotovinski krediti na pod
lagi odkupa deviz in vezave di
narske protivrednosti deviznih 
sredstev. Za te kredite je name
njeno 261 milijonov dinarjev.

Ostala zbrana sredstva se bodo 
prenesla v stanovanj sko-komu- 
nalno banko, tj. 399 milijonov di
narjev, v gospodarstvo pa 2616 
milijonov dinarjev.

Zbor delegatov je še soglasno 
izvolil 17 delegatov v svet varče
valcev Gospodarske banke Ljub
ljana. Vsak delegat je bil izvoljen 
za dobo dveh let.

Svet varčevalcev je sestavljen 
tako, da je zastopana ustrezna 
struktura vseh občanov, ki var
čujejo v banki in tako zbrana 
sredstva uporabljajo, kakor tudi 
po družbenopolitičnih skupnostih.

Delegatsko poročilo z 11. seje 
skupščine Posebne izobraževalne 
skupnosti tiska in papirja SRS 
je pripravil Vid Vilfan:

1. Vpis v šolsko leto 1981/82 je 
potekal v planiranih okvirih, saj 
sta se razpis in dejanski vpis po
krila skoraj 100 %>.

Usmeritev Raz
pis Vpis R/V

%

Grafična 210 221 105
Papirniška 90 86 95

Skupaj 300 307 102

Glede na področje študija od
raslih, ki bi radi študirali ob de
lu, je bilo izrečenih precej besed.

Pri ugotavljanju vzrokov, za
kaj se ni pričel pouk za slušate
lje ob delu, so bili navedeni na
slednji vzroki:

— nerazčiščeno financiranje izo
braževanja ob delu,

— nedodelani programi za štu
dij ob delu,

— kljub zakonskim predpisom 
še vedno moten status rednega in 
izrednega študija,

— kandidate prijavljajo samo 
ena do dve delovni organizaciji, 
ostale nimajo niti izdelanih pla
nov potreb po kadrih, kar pa je 
za izpolnjevanje normativov pre
malo za začetek predavanj.

2. Glede razpisa za šolsko leto 
1982/83 za grafično in papirniško 
smer so delegati sprejeli sklep:

Vpis se ne zmanjša in ostane 
tak, kot je bil predlagan:

210 učnih mest v grafični us
meritvi,

90 učnih mest v papirniški us
meritvi.

3. Izvršni odbor je na podlagi 
potrjenih delegatov iz delovnih 
organizacij sestavil listo kandida
tov, ki bodo stalno delovali v svo
ji mandatni dobi v določeni funk
ciji. Predlog je nasleden:

predsednik skupščine PIS: An
ton Flek;

namestnik: Pavel Skalar;
predsednik zbora uporabnikov: 

Vlado Zupančič;
namestnik: Vladimir Notar;
predsednik zbora izvajalcev: Sa

ša Benulič;
namestnik: Drago Deniša.

Odbor za organizacijska in kad
rovska vprašanja: Drago Deniša, 
Rajko Kalan. Franjo Kolosovski. 
Jelka Kos, Peter, Jerin, Marjeta 
Rimzal, študent (1).

Odbor za planiranje, programi
ranje in svobodno menjavo dela: 
Jože Crle, Iva Klešnik, Franjo 
Mazgon, Dani Novak. Pavel Ska
lar, Alenka Senica, Vid Vilfan.

Odbor za ljudsko obrambo in 
družbeno samozaščito:

Brodnik.

Samoupravna delavska kontro
la: Marjeta Čerin, Jože Černe, Ol
ga Štumbergar.

4. Zaključnega računa za leto 
1981 delegati niso sprejeli, ker gra
diva niso dobili pravočasno.

Opaziti pa je bilo naslednje:
Čeprav smo glede na ostale 

majhen PIS, zberemo letno 
85,277.754,50 din, se pravi kar pre
cej denarja.

Delegati smo bili enotni, da gle
de na tako višino zbranih sred
stev zahtevamo temeljito poro
čilo o tem, za kakšne namene so 
bila zbrana sredstva porabljena 
in zakaj denarja mi, ki združuje
mo sredstva po svobodni menjavi 
dela, tudi sami ne razporejamo 
tja, za kamor smo se delegati sa
moupravno odločili.

Terjamo tudi odgovor, kako to, 
da je za našo osrednjo vzgojno- 
izobraževalno ustanovo zmanjka
lo denarja, medtem so so drugi 
dobili 50% naših sredstev?

Z 32. seje zborov skupščine 
Izobraževalne skupnosti Sloveni
je poroča Vid Vilfan:

1. Delegatski sistem v izobra
ževalnih skupnostih se je že moč
no uveljavil; v tem mandatnem 
obdobju je dosežen viden razvoj 
delegatskih odnosov. Pomebno je 
prispeval k razvoju delegatskega 
sistema zakon o svobodni menja
vi dela na področju vzgoje in izo
braževanja, na podlagi katerega 
so vse izobraževalne skupnosti no
velirale svoje samoupravne spo
razume o ustanovitvi, statute in 
druge samoupravne splošne akte. 
Izhajajoč iz tega mandatnega ob
dobja bodo morale izobraževalne 
skupnosti v bodoče med seboj bolj 
usklajevati program dela. saj bo 
le s tem omogočeno dejansko us
klajevanje stališč in interesov na

vseh nivojih sporazumevanja in 
dogo var j anja.

Informiranost delegatov je po
trebno izboljšati predvsem s pri
pravo gradiv, objavljanjem v raz
ličnih glasilih in s sodelovanjem s 
sredstvi javnega obveščanja, prav 
tako tudi s strokovno pomočjo de
legatom, ki jo morajo nuditi stro
kovne službe izobraževalnih skup
nosti, upravni organi in druge or
ganizacije, ki pripravljajo gradi
va oziroma podatke.

Kljub vsem navedenim slabo
stim in nedoslednostim pri uresni
čevanju delegatskega sistema, se 
je ta v tem mandatnem obdobju 
dobro uveljavil in predstavlja te
melj za bodoči razvoj družbeno
ekonomskih odnosov na področ
ju vzgoje in izobraževanja.

2. Delegati smo sprejeli zakon o 
uresničevanju posebnih pravic 
pripadnikov italijanske in mad
žarske narodnosti na področju 
vzgoje in izobraževanja.

S tem zakonom se ureja ures
ničevanje pravic pripadnikom ita
lijanske in madžarske narodnosti 
na področju vzgoje in varstva 
predšolskih otrok ter osnovnega 
in srednjega izobraževanja.

3. Predlog sprememb in dopol
nitev enotnih osnov standardov 
in normativov za opravljanje 
vzgoj noizobraževalnih dej avnosti 
je v skupščini naletel na velik od
mev. Tako konstruktivnih debat 
že dolgo ni bilo.

Samo nekaj novosti na tem pod
ročju:

•— oddelek 1. letnika ima naj
manj 30 in največ 36 učencev (ni
kakor pa manj kot 20 učencev v 
soglasju s posebno izobraževalno 
skupnostjo),

— pouk predmetov, pri katerih 
je vsebina vzgoj noizobraževalne- 
ga dela med smermi različna, se 
izvaja v učnih skupinah, vendar 
mora biti v taki skupini 12 učen
cev,

— pri predmetu telesne kulture 
se telesna vzgoja deli po spolu in 
se lahko dopolnjuje iz drugih let
nikov, da se dopolni skupino (po 
12 učencev),

— da se črtajo iz učnega načr
ta telesne kulture elementi, ki so 
nevarne narave,

— poleg splošnih učilnic mo
ramo zagotoviti specialne učilni
ce:

a) specialna učilnica za fiziko. 
kemijo in biologijo,

b) specialna učilnica obrambe in 
zaščite,

c) specialna učilnica za osnove 
tehnike in proizvodnje (OTP).

V smereh pri posameznih stro
kovnih predmetih je izjemoma do
pustno tudi manjše število štu
dentov v skupini, da se predava
nja oziroma seminarji in vaje še 
lahko izvajajo:

— pri višješolskem študiju v 
skupini najmanj 10 študentov,

— pri visokošolskem študiju v 
skupini najmanj 5 študentov.

Tudi te izjeme mora predhodno 
odobriti ustrezna PIS.

— Poleg nekaj naštetih spre
memb se je razprava odvijala od 
strani izvajalcev (vzgojnoizobra
ževalnih ustanov) v smeri poviša
nja OD, kar je seveda bilo vsem 
ostalim uporabnikom razumljivo.

4. Sprejet je bil predlog samo
upravnega sporazuma o financi
ranju vzgoj noizobraževalne de
javnosti za državljane SFRJ na 
začasnem delu in bivanju v tuji
ni. S tem aktom vse republike po 
določenem ključu krijejo vse 
stroške izobraževanja za naše de
lavce v tujini, ki nimajo dokon
čane osnovne šole.

5. Družbeni dogovor o vsebin
skem sodelovanju in sofinancira
nju informativne dejavnosti za 
slušno prizadete. S tem družbe
nim dogovorom naj bi njegovi 
udeleženci, med njimi je tudi izo
braževalna skupnost Slovenije, 
slušno prizadetim zagotovili ena
kopravno vključitev v sistem in
formiranja, seveda v njim ustrez
nih načinih obveščanja in jih ta
ko vključiti v družbena dogaja
nja. Hkrati bodo ustvarjeni tudi 
primerni pogoji za rehabilitacijo 
slušno prizadetih invalidov in za 
vključitev v življenjsko ter de
lovno okolje, kar je osnova njiho
ve socialne in ekonomske varno
sti. S to obveznostjo bo Zveza 
slušno prizadetih Slovenije dobi
la v letu 1982 260.000 din namen
skih sredstev za izvajanje infor
mativne dejavnosti.

Izpitna komisija za opravljanje izpita inštruktorja v sestavi: dekan 
Pedagoške akademije prof. Ivan Škoflek in prof. Vida Varga v knjiž

nici naše DO

Vsi kandidati so 16. marca uspešno zagovarjali svoje seminarske 
naloge, med njimi tudi tov. Marolt Tone

Skupina naših inštruktorjev po opravljenih izpitih. S tem so si prido
bili pravico, da prevzamejo na proizvodno delo vse udeležence pro

izvodnega dela v naši DO

»Proizvodno delo po Zakonu o usmerjenem izobraževanju bo pri nas 
uspešno steklo«, so izjavili inštruktorji na skupnem sestanku
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Za nov, tretji štiriletni mandat 
smo marca izvolili delegate, ki so 
se že spoprijeli z delegatskim de
lom. Upajmo, da smo izbrali res 
prave, tiste, ki so pripravljeni to 
zaupano nalogo opravljati v redu, 
ki bodo razvijali naš delegatski 
sistem. Seveda pa se moramo Ob 
tem zavedati, da brez sodelova
nja nas vseh v tem družbenem 
dogovarjanju pač ne sme iti, torej 
je za dobro delegatsko delovanje 
poleg dobrih delegatov potrebno 
tudi sodelovanje vseh, ki niso ne
posredno člani delegacij, ki smo 
jih 11. marca volili. Da bo še bolj 
jasno, na katere delegate se lah
ko za posamezne dejavnosti ob
račamo, objavljamo člane naših 
temeljnih, posebnih in združenih 
delegacij po TOZD in DSSS:

ZA ZBOR ZDRUŽENEGA DELA

TOZD Tehnični papir
Zupančič Vinko 
Krašovec Albert -— namest. 
Kerin Alojz 
Zupančič Anica 
Jagodič Franc — preds.
Trtnik Polde 
Skubic Srečko 
Hribar Franc 
Zupančič Frančiška

TOZD Grafični papi •
Močnik Slane 
Omahen Alojz 
Bogičevič Živko — preds. 
Jamšek Franc 
Koruzovid Mustafa 
Halužan Hilda
Stanarevič Slavko — namest.

TOZD Veta
Černe Janez 
Lovrič Gabrijela 
Novak Marta —namest.
Jančar Andrej — preds.
Lampič Jože

TOZD Blagovni promet
Špunt Igor — preds.
Malnar Franc 
Devedič Suljo — namest. 
Kopecky Marjan 
Osmanagič Sulejman 
Štembal Jože 
Marolt Brane

TOZD Družbeni standard
Čučulovic Boris 
Čuden Franc
Mataruga Ostoja —namest. 
Jalšovec Marija — preds.
Bulič Marija

DSSS
Ilovar Sonja — preds.
Mušič Jurij
Kokalj Bogo — namest. 
Kocjančič Marija 
Anžur Rado 
Ulčar Lado 
Trtnik Marija

ZA ZBOR SKUPŠČIN 
SAMOUPRAVNIH INTERESNIH 

SKUPNOSTI

TOZD Tehnični papir

SIS — VZGOJA 
IN IZOBRAŽEVANJE
Zabukovec Danilo 
Alič Dušan — preds.
Janžekovič Martin 
Štihar Janez
Cenkar Amalija ■— namest.

SIS — TELESNA KULTURA
Vujovič Milan — namest.
Vrščaj Boris — preds.
Švare Miloš 
Bašnec Drago 
Hribar Peter

SIS —- SOCIALNO VARSTVO
Sajher Zmago
štamcar Marina
Bricelj Francka — namest.
Rupnik Stane
Zupančič Franc
Peterca Marjan
Arandjus Milenko — preds.
Babnik Janez
Zinko Venčeslav
Jerebič Tončka
Vrečar Franc

Novoizvoljeni delegati 
stopajo na delegatsko pot

SIS — RAZISKOVALNA 
DEJAVNOST 
Trtnik Boris — preds. 
Anžur Jože •— namest. 
Kuštrin Miro 
Zupančič Ciril 
Grabner Franc

SIS — ZDRAVSTVO 
Brdar Djuro — preds. 
Alič Marija — namest. 
Kralj Franc 
Jevnikar Marjan 
Žnideršič Alojz

SIS — KULTURA 
Kamšek Janez 
Porš Marta

Ulčakar Vlado — preds. 
Cimerman Anton 
Sotošek Maks — namest.

TOZD Grafični papir

SIS — VZGOJA 
IN IZOBRAŽEVANJE
Fras Franc — preds.
Pavlič Anton 
Kozjek Mari 
Devedič Safija 
Zumbergar Peter — namest.

SIS — TELESNA KULTURA
Garbajs Ivan — preds. 
Bobovic Vukmir — namest. 
Kolenc Marjan 
Mežek Boris 
Flerin Niko

SIS — SOCIALNO VARSTVO
Brinšek Franc — preds. 
Zupančič Anton — namest. 
Karanovič Buro 
Kozjek Mari 
Klešnik Andrej 
Odlazek Martin 
Bogičevič Vinka 
Škrjanc Slavko 
Baferovič Muho

SIS — RAZISKOVALNA 
DEJAVNOST
Žibert Jože — preds.
Sotlar Ivan — namest.
Habič Janez 
Lokar Ivanka 
Anžur Stane

SIS — ZDRAVSTVO
Magdič Zdravka — preds. 
Štamcar Viktor — namest. 
Habič Jože 
Jerman Anka 
Škvorc Miro

SIS — KULTURA
Kurent Angelca 
Grabec Malči — namest. 
Milanovid Radiša — preds. 
Babnik Jože 
Zalar Anton

TOZD Veta

SKUPNA DELEGACIJA SIS
Miklavčič Tone 
Kocjančič Franc — namest. 
Vidrgar Matjaž

Cuzak Jože 
Zver Janez 
Obreza Franc 
Stegel Vlado 
Štamcar Peter 
Uršič Mohor — preds. 
Baferovič Alaga

TOZD Blagovni promet

SIS — VZGOJA 
IN IZOBRAŽEVANJE
Šmigoc Marija — preds. 
Lipovec Irena — namest. 
Anželj Martin 
Arh Marija 
Jozelj Franc

SIS — TELESNA KULTURA
Cofek Mijo — preds.
Lampelj Matija — namest. 
Bregar Jože 
Dečman Anton 
Delibegovič Anže

SIS — SOCIALNO VARSTVO
Potokar Joži — preds. 
Smrekar Minka — namest. 
Nagy Bord 
Potočnik Niko 
Selan Peter 
Taurer Anica 
Javornik Cveta 
Vidmar Jože 
Vidic Tatjana

SIS — RAZISKOVALNA 
DEJAVNOST
Cerar Milan — preds.
Kurent Leon — namest. 
Gašperlin Boris 
Rupnik Jožica 
Šircelj Egidij

SIS — ZDRAVSTVO
Jeriha Ivan — preds.
Žaberl Vida 
Dimnik Bariča 
Njegovec Ana 
Rangus Tatjana

SIS — KULTURA
Babnik Stane —- preds.
Lampič Jožica — namest. 
Ambrožič Stane 
Božič Jože 
Golob Franc

TOZD Družbeni standard

SKUPNA DELEGACIJA SIS
Snoj Štefka 
Brigič Sadika 
Cukjati Ivanka 
Rojšek Bogdan 
Marter Blažena 
Rudolf Frančiška 
Šmigič Drago 
Štamcar Cvetka 
Trentelj Katarina

V TOZD Družbeni standard 
smo izvolili za skupščine SIS 
9-člansko združeno delegacijo, 
tako, kot je predpisana v naših 
samoupravnih aktih. Ker pa bi 
po zakonu delegacija morala šteti 
10 članov, bo zaradi neuskladitve 
našega statuta in zakona potreb

no v tej temeljni organizaciji vo
litve delegatov te delegacije po
noviti. Tako lahko rečemo, da je 
bilo kljub velikemu kupu propa
gandnega materiala za volitve le 
premalo vsebinskih napotkov za 
pravilno izvedbo.

Delovna skupnost skupnih služb

SIS — VZGOJA 
IN IZOBRAŽEVANJE
Lazar Slavica — preds.
Oman Anica — namest.
Vilfan Vid 
Ferleš Milena 
Kocjančič Vlado

Temeljne delegacije za skupšči
no Zbora združenega dela so se 
konstituirale, ustanovile konfe
renco delegacij za delegiranje 
delegatov za seje skupščine in za 
predsednika konference ZZD iz

volile tov. Malnar Franca

Po daljšem času — skoraj letu 
dni — smo v TOZD Tehnični pa
pir imeli v presledku dveh dni 
ponovno dve nesreči pri delu, ka
terih vzrok je bil hiter način de
la pri delovnih pripravah in na
pravah na mehaniziran pogon.

1. 4. 1982 zjutraj se je poškodo
val dežurni ključavničar Jože KO
LESA, ki je popravljal zlomljeno 
batnico pritisnega koleščka tam- 
burja na III. papirnem stroju. Ko 
je hotel poškodovano batnico s 
cilindrom izvleči iz ohišja, se 
mu je pri tem objemka za pri
ključek PVC cevi zataknila v 
utor za demontažo cilindra s pri
ključki. Delavec je hotel to ob
jemko z roko popraviti, medtem 
pa so navij alne vilice prišle do 
avtomatskega ventila za dvig po
daj no menjalnih vilic tamburja 
ter jih dvignile in delavcu stisnile 
med vilice in ohišje desno roko 
v podlahti. Prišlo je do stisnjenja 
in rane, katere vzrok je priklju
ček za PVC cev. Na veliko srečo 
ni bila roka niti zlomljena le tež
ko je bila poškodovana koža in

SIS TELESNA KULTURA
Remec Marjana — preds. 
Junkar Nace 
Babnik Ada — namest. 
Gradišek Hilda 
Zidar Cenka

SIS — SOCIALNO VARSTVO
Keber Alenka 
Smrekar Rudi — namest. 
Marolt Marija 
Trtnik Iva
Poljanec Tatjana — preds. 
Juvan Marjanca 
Nagy Tinka

SIS — RAZISKOVALNA 
DEJAVNOST
Jalovec Stane — namest. 
Avbelj Milena 
Rigler Miljenko 
Jeriha Andreja — preds. 
Ulčakar Breda

SIS — ZDRAVSTVO
Hribar Mili — namest.
Kogej Cirila 
Slatenšek Zora 
Oletič Metoda — preds.
Pirc Danica

SIS — KULTURA
Lovec Magda — preds.
Lapajne Milena
Garbajs Sonja
Naraglav Jože
Štrubelj Marjana — namest.

tapete vevče

tkivo, za kar pa bo potreben dalj
ši bolniški stalež.

Vzrok tej nesreči je tesno de
lovišče na samem stroju, kjer je 
delavec odpravljal napako zaradi 
zlomljene batnice pritisnega ko
leščka na vilicah navijalnega 
aparata.

Druga nesreča se je zgodila 2. 
4. 1982 v popoldanskih urah, kjer 
se je na previjalnem stroju II. PS 
ponesrečil kvalificirani papirni- 
čar Čedomir JAŠEVIČ.

Delavec je z roko hotel očistiti 
ščetine na vlažilni krtači, ki so 
letele na previt del papirja. Pri 
hitrosti 350 m na minuto je de
lavcu desno roko potegnila vlažil
na krtača med krtačo in vlažilni 
valj, kar je bil vzrok, da je de
lavcu odtrgalo kožo z mišico ob 
palcu dlani desne roke.

Pri obeh nesrečah je bila po
trebna hitra intervencija na 
urgentnem bloku kliničnega cent
ra v Ljubljani. Obe nesreči je 
raziskala PM — Ljubljana Polje.

Obema delavcema želimo hitro 
okrevanje!

J, V.

Obiskali so nas predstavniki albanske izvozno-uvozne hiše Afbimport 
iz Tirane. Razgovori so bili koristni; podpisali smo protokol o na
kupu ca. 300 ton albanske kolofonije, v zameno pa jim bomo dobavili 
razne vrste naših papirjev, predvsem ofseta in premazanih papirjev

11. marca smo volili delegate za skupščino Zbora združenega dela in 
v skupščine Samoupravnih interesnih skupnosti; volišče v jedilnici 

pri II. in III. papirnem stroju

Nesreče pri delu ne počivajo



Stran 8 •NASE DELO« St. 3-4 — marec-april 1982

Vtisi iz Teherana Obisk v Lepenki Tržič
Poleg suhoparnega poročila, ki 

ga običajno pišemo za službena 
potovanja v tujino, bo morda ne
katere bralce zanimalo nekaj na
branih vtisov s poti in kratkega 
bivanja v Teheranu. Zato sem tudi 
naslov omejil na Teheran in ne 
na Iran, čeprav so nekatere zna
čilnosti širše, kot bi jih lahko 
omejil samo na metropolo.

Iran ali Perzija ima zanimivo 
zemljepisno lego in bogato zgo
dovino. Islamska republika Iran 
leži v jugozahodni Aziji. Na jugu 
meji s Perzijskim zalivom in 
Arabskim morjem, na vzhodu s 
Pakistanom in Afganistanom na 
severu s SZ in na zahodu s Tur
čijo in Irakom. Centralno pod
ročje je 700—1000 m visoka rav
nina, ki je omejena na zahodu in 
jugu z Iranskim gorovjem (Za- 
eros), na severu pa z Elbrusom 
(5000 m).

Teheran je moderno mesto. Le
ži na višini 700 do 1500 metrov in 
sega do podnožja Elbrusa. Klima 
je kontinentalna in zima omejena 
v glavnem na januar in februar. 
Zaradi višinske razlike so bili v 
februarju predeli mesta na večji 
nadmoski višini zasneženi, nižji

predeli pa brez snega. Podnožje 
in obronki Elbrusa so se nahajali 
pod debelo snežno odejo.

Življenje v deželi je precej 
čudno. Revolucija, ki je vrgla 
šaha in navlako dinastije, še tra
ja. Iran bojuje dve vojni, eno z 
Irakom in drugo z notranjo opo
zicijo, ki se ne strinja z radika
lizmom, ki ga na svojski način 
uvaja muslimanska revolucionar
na garda kot oporni steber musli
manske republike Iran. Iranci ni-

V Osnovni šoli Gabrovka nad 
Litijo sta 20. 2. 1982 imela med
sebojno srečanje pevska zbora iz 
Gabrovke in Vevč, kar je prav 
gotovo zelo pozitivno v smislu 
podružbljanja ter strokovnega iz
popolnjevanja izkušenj obeh zbo
rov.

Prvi del programa je izvedel 
pevski zbor iz Gabrovke, ki se de
li v ženski in moški pevski zbor. 
Skupno sta zapela dve pesmi, po
tem pa se je predstavil ženski in 
nato moški zbor. Izbor pesmi je 
bil ljudski, narodni, takšen, da je 
najbolj ustrezal miljeju

V drugem delu srečanja pa je 
nastopil mešani pevski zbor iz 
Vevč, ki deluje že tri leta. Točke 
programa so bile prav tako se
stavljene iz narodnih, zelo popu
larnih pesmi. Vse so bile izvede
ne po standardnem vpetem oku
su: preprosto, občuteno ter ljud
sko doživeto. Glede na njihov kra
tek obstoj so pevci dali od sebe 
vse, kar zmorejo v kratkem času 
delovanja in po vsakodnevnem 
napornem delu. Dokler bodo ama
terski pevski zbori še čutili lju
bezen do naših ljudskih narodnih 
zakladov, se nam ni treba bati, 
da bi jih preplavil vse bolj prodi
rajoči »KIČ«! Zavedamo se, da je 
v narodu najdarovitejše, najgeni- 
alnejše ljudsko ustvarjanje. In to 
je tisto, kar si je narod ustvaril, 
gojil, kar si je narod ohranil in

so Arabci, ampak jih povezuje 
muslimanizem. Z vero gredo v 
drugo skrajnost. Vse se začenja in 
uravnava na osnovi vere. Reforme 
vzporejajo z idejami Korana. 
Cesto se vidi tudi parole, kot npr.: 
tukaj ni Boga, tukaj je samo Alah. 
Zato ni nič čudno, da so v neki 
ustanovi, ko sem jih obiskal, ob 
12. uri prekinili delo in pol ure 
molili vsi zaposleni. Za naše poj
movanje so nekatere reforme zelo 
nazadnjaške. Naštel bom le nekaj 
primerov:

■— Odnos do žensk je nekaj po
sebnega. Obraza si sicer ne zakri
vajo, pokrivajo pa si lase in telo s 
črnimi ali rjavimi ogrinjali. Manj, 
kot je drugod to običajno, priha
jajo v javnost. Za ženske veljajo 
nekatere posebne prepovedi ali 
omejitve. Na obronkih Elbrusa so 
po pripovedovanju lepa in oprem
ljena smučišča. Vendar ločena. 
Moški in ženske smučajo posebej. 
V podjetjih, ki sem jih obiskal, so 
zaposleni predvsem moški, ki 
opravljajo tudi taka dela, za kate
ra se pri nas samo po sebi razu
me da so v ženski domeni.

Časovna razlika znaša dve uri 
in pol in za toliko imajo ure po

maknjene naprej. Zanimivo je 
tudi iransko leto. Traja namreč 
od 20. marca do 20. marca. Tako 
se je pisalo pri njih leto od 20. 
marca 1981 do 20. marca 1982 
— 1360.

Kljub vojnemu stanju je pro
met po iranskih ulicah zelo gost. 
Menda so vladale pred revoluci
jo nemogoče prometne razmere. 
Sedaj imajo omejitve in sicer pri 
bencinu in vožnjah. Na mesec 
lahko kupijo 201 bencina. Ome-

očuval skozi stoletja... V naro
du se ne more ohraniti umetnost, 
ki nima vrednosti!

Sodim, da se Vevčani tega ljud
skega izročila, poslanstva — »kul
turo ljudstvu« — zelo dobro za
vedajo. Godba na pihala in zdaj 
še pevski zbor! Kaj še hočemo? 
Da pa se oboje lepo razvija, gre 
tudi priznanje vodstvu papirni
ce, ki obe veji glasbene dejavno
sti podpira!

Prav zato pa požrtvovalnim 
pevcem iz Vevč obilo življenjske
ga optimizma v bodočem, nadalj
njem delu!

Poslušalci iz Gabrovke so Vam 
prav gotovo srčno hvaležni za kul
turni užitek, ki ste jim ga nudili 
z izvajanjem vašega petja. Višek 
»Srečanja« pa je bil z združitvi
jo obeh pevskih zborov, z zapeto 
»Zdravico« dr. F. Prešerna:

»Da rojak, prost bo vsak, 
ne vrag, le sosed bo mejak!«

prof. Janez Žnidar

jitve voženj po središču mesta pa 
veljajo do 12. ure ali do končane
ga delovnika. Vojno stanje se čuti 
tudi v restavracijah in trgovinah. 
Povsod je izbira okrnjena, pri na
bavi živil pa so vrste.

Pri uvozu dajejo prednost 
(orožju) rezervnim delom, živilom, 
zdravilom. Tudi papir je na pred
nostni listi, saj služi informiranju 
in propagandi.

Se eno značilnost moram po
udariti in sicer izredno močno 
kontrolo ljudi in zastraženost vseh 
javnih prostorov in zgradb s stra
ni iranske revolucionarne garde. 
Redne vojske je opaziti manj. 
Pasardani ali revolucionarni gar
disti pa so prisotni povsod. Stra
žijo in kontrolirajo hotele, leta
lišča, javne prostore in ustanove 
itd. Spoznati jih je po skromni 
obleki (Vietnamki), pričeski in 
bradi. So in niso oboroženi. Ti 
mladi fantje so izredno močan 
dejavnik in to tako na fronti ka
kor tudi v zaledju.

Iran je že precej let eno od naj
bolj perspektivnih tržišč za jugo
slovansko papirno industrijo. Za
radi velike potrošnje papirja in 
kartonov ter majhne lastne pro
izvodnje (imajo le dve tovarni s 
skupno kapaciteto ca. 55.000 1) 
uvažajo znatne količine papirjev 
iz evropskih držav, pa tudi iz 
Južne Koreje Japonske in Brazi
lije. V izvozu Papirnice Vevče je 
Iran že vrsto let na prvem me
stu s ca. 25 %> od skupne vredno
sti izvoza.

V lanskem letu je bilo skupne 
jugoslovanske menjave z Iranom 
208 milijonov dolarjev, od tega 
123 milijonov izvoza ter 85 milijo
nov uvoza. Od skupnih 123 mili
jo vno izvoza je znašal izvoz pa
pirjev in kartonov 19.9 milijonov 
dolarjev, ostalo so bila celulozna 
vlakna, gume, plastika, perutnina 
in drugo. Delež Papirnice Vevče 
v izvozu papirja in kartonov je 
znašal 35 %> oziroma 6,883.118,— 
US?.

Zunanja trgovina Irana je bila 
do revolucije izključno v rokah 
privatnih grosističnih firm. prek 
katerih smo prodajali naše pro
izvode. Po revoluciji pa se je zu
nanja trgovina vse bolj nacionali
zirala ter sedaj obstoja za papir 
in les posebno podjetje Paper and 
Wood Procurement and Distribu- 
tion Center s kratico PWPDC, ki 
kontrolira ves uvoz in izvoz pa
pirja in lesa oziroma tudi sam 
uvaža vse masovne papirje. Ta 
Center kontrolira tudi vse uvozne 
cene. Poleg tega Centra obstajajo 
tudi Cooperative (poslovne zveze), 
privatni kupci — grosisti, ki v 
zmanjšanem obsegu še vedno ku
pujejo, vendar je njihov nakup 
vezan na odobritev licenc s strani 
Centra predvsem za specialne pa
pirje. Kooperative in privatni 
kupci predložijo Centru profaktu- 
re po istih pogojih, kot jih zaklju
čuje Center, Center pa po svoji 
presoji odobrava ali zavrača li
cence. Poleg teh dveh organizacij 
so še proizvodne organizacije, ki 
direktno trošijo papir, ali pa raz
ne ustanove državnega tipa; nji
hov postopek za pridobivanje pa
pirja pa je isti, kot pri prvih dveh.

V lanskem letu so Center in 
privatni kupci kupili še razmero
ma velike količine papirja, ven
dar pa je nakup papirja po sep
tembru 1981. leta usahnil, ker Iran 
ni imel več deviznih sredstev za 
tovrstno nabavo. Iran je že konec 
lanskega leta pogojeval nakup 
blaga v Jugoslaviji s prodajo naf
te, vendar je bila jugoslovanska 
reakcija na ta predlog zelo po
časna, zato je prodaja v Iran 
prektično prenehala.

V letošnjem letu je Jugoslavija 
podpisala sporazum o nakupu 1 
milijona ton nafte v vrednosti 
okrog 285 milijonov US S. Denar, 
položen za nakup nafte, naj bi se 
zbiral na posebnem računu ter 
bi se uporabil za plačila za izvože
no blago. Ta sporazum omogoča 
ponovno oživitev trgovine z Ira
nom.

Za prvo polletje tega leta smo 
zaključili izvoz za to tržišče v 
količini 2300 ton in v približni 
vrednosti prek 2 mio S, za drugo 
polletje pa predvidevamo spet 
najmanj toliko.

mag. Stane Ermcne

Najaktualnejša fotografija Irana

»Srečanje«!

Člani uredniškega odbora informativnih glasil SOZD Slovenija papir 
smo v februarju imeli sejo v Tržiču, kjer smo si ogle.dali tudi 
Tovarno lepenke, ki je ena izmed temeljnih organizacij združenega 
dela Kartonažne tovarne Ljubljana. Seje so se udeležili tudi pred
sednik koordinacijskega odbora sindikata delavcev grafične, papirne, 
celulozne in založniško informativne dejavnosti tov. Franc Friškovec, 
predsednica uredniškega odbora Ivanka Jurovič in vodja delovne 

skupnosti SOZD Slovenija papir tov. Jože Tršar

.»»'.»SL?

M %4 R?f ^
Vodja proizvodnje v tržiški LEPENKI je naš nekdanji papirničar in 

Kašlan DANILO BENEDIK

L:SSS»:»:»':'»?:».»:s»

Proizvodni postopek izdelave lepenke se odvija v starih prostorih 
na zastarelih strojih, z veliko mero dobre volje in upanjem na 

skorajšnjo prenovitev

Vodoč.istilna naprava je že prva faza nove investicije v LEPENKI
TRŽIČ
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Zdaj jo vidiš, zdaj je ne vidiš, kajti, celuloza je, ali pa je ni. 
(foto Zupančič Ciril)

Dodelitev stanovanjske 
pravice za družbena 

stanovanja — garsonjere 
v soseski Fužine

Papirnica Vevče je kot podpis
nik samoupravnega sporazuma 
vključena v usmerjeno stanovanj
sko gradnjo. Za delovno organi
zacijo pomeni to možnost prido
bitve družbenih stanovanj; stano
vanjska pravica pa je skoraj v ce
loti dodeljena delavcem iz nepo
sredne proizvodnje.

Papirnica Vevče je v letu 1981 
kupila v Soseski Fužine 17 druž
benih stanovanj; v letu 1982 pa 
se je tem pridružilo še pet gar
sonjer. ki se nahajajo v objektu 
B. Nakup garsonjer je bil oprav
ljen v mesecu oktobru 1981 in 
lahko rečemo, da je bil ugoden.

Ajkič Fatima in Alaga, žena za
poslena kot snažilka v DS.SS. 
mož pa v TOZD Grafični papir 
na opravljanju del in nalog po
močnik prečnega rezalnega stro
ja; v DO zaposlena od 1978 

dalje

Stanovanjska pravica je bila de
lavcem dodeljena v mesecu marcu 
1982. Seveda pa so dobitniki gar
sonjer prispevali del lastnih 
sredstev, kar je v skladu z veljav
nimi samoupravnimi sporazumi o 
stanovanjskih razmerjih. Za reši
tev vseh stanovanjskih proble
mov, ki jih v naši DO ni malo, pa 
bo potrebno tako kot do sedaj 
dosledno izvajati sprejeto stano
vanjsko politiko.

Sicer pa beležimo na področju 
izvajanja stanovanjske politike le
pe rezultate; svoj delež k temu 
prispevajo vsekakor sindikati 
TOZD in DSSS.

R. J.

Belič Peter, zaposlen v TOZD 
Tehnični papir, opravlja dela in 
naloge I. pomočnik papirnega 
stroja; v DO zaposlen od 1975. 

leta dalje

Izgoršek Milan, zaposlen v TOZD 
Tehnični papir kot vodja HO 
Fužine; v DO zaposlen od leta 

1961

Savič Nenad, zaposlen v TOZD 
Tehnični papir pri opravljanju 
del in nalog vodje dodelavnega 
stroja v premaznem oddelku; v 

DO zaposlen od leta 1975

Poslovili so se
Ciril Jeriha je tekom tridesetih 

let dela v vevški papirnici delov
no prehodil domala vsa delovna 
mesta. Leta 1963 je prevzel dela 
in naloge prodajnega referenta v 
domači prodaji papirja, 1973. leta 
pa dela in naloge vodje domače 
prodaje. 16. februarja letos je za
radi upokojitve zapustil vevški 
kolektiv, vendar upamo, da se bo 
še vračal med nas s svojim zdra
vim kmečkim humorjem. Upamo, 
da mu bosta hobija — hišica na 
Trebeljevem in lov — vsake toli
ko časa le dopustila skok v Vev
če, med znance in prijatelje, ki 
so mu hvaležni za minulo delo v 
tovarni in mu želijo »dober lov«.

Stane Černe iz Zavoglja je po 
tem, ko je pojenjala vojna vihra, 
ki tudi njemu ni prizanesla z in
ternacijo na Rabu in v Nemčiji, 
in ko je le prišla svoboda, pričel 
z delom v Papirnici Vevče. Janu
arja 1946. leta je prišel najprej 
v gradbeno skupino, potem je bil 
razkladalec, pa delavec v lesnem 
prostoru, holandski mlinar, belilec 
celuloze polnih 12 let, od leta 
1963 dalje pa je zaradi slabega 
zdravja prevzel dela vratarja pri 
stranskem vhodu. Celih 18 let je 
budno čuval ta tovarniški vhod.

Čisto zadovoljen pa tov. Černe 
le ne odhaja v pokoj: »Ne, disci
plina v tovarni ni v redu, včasih 
je bila boljša. Včasih smo vsak za 
sabo pa še drug za drugim vse 
postorili in tudi počistili, kar je 
bilo treba. Danes pa te navade ni 
več in prostori v tovarni so pre
malo snažni. Pa vendar bi prav 
zato, ker je humanizacija dela 
tako zelo napredovala, lahko ma
lo bolj gledali na ureditev pro
storov in okolice, saj bi bilo časa 
dovolj tudi za to.«

Drugače pa je Stane veseljak 
in ne godrnja kar tako. »Seveda 
bom še obdržal stike s tovarno,« 
je potrdil, »če ne drugačnih, pa s 
počitniškim domom v Novem 
gradu.« Tam je Stane s prijatelji 
in sodelavci preživel veliko pri
jetnih dni in če mu bo le zdravje 
dopuščalo, bo na plaži Pinete še 
zvenela njegova harmonika. Iz 
srca mu želimo, da bi še veliko
krat potegnil svoj meh in da bi se 
gobe in borovnice po okoliških 
gozdovih še dolgo tresle pred 
njim.

Stanislav Bau se je ob svojem 
odhodu v pokoj tudi pridružil 
mnenju tov. Černeta glede slabše 
discipline. Sicer pa je tudi on ta
ko kot vsi ostali naši novi upo
kojenci bil z dolgoletnim delovnim 
življenjem med vevškimi papirci 
zadovoljen. Konec 1951. leta se je 
predal tovarni in ji ostal zvest do 
letošnjega marca aktivno, naprej 
pa ta zvestoba še vedno traja, le 
v malo drugačni obliki. Se vedno 
bo živel s tovarno, zasledoval de
lo ljudi v njej, dosežene rezultate, 
napore, vložene za dosego uspe
hov in pri tem mu bo pomagalo 
prav naše glasilo, pa seveda sre
čanja z dolgoletnimi delovnimi 
tovariši. Tako, kot mu v tovarni 
nikoli ni zmanjkalo dela, od kot
larne, kjer je začel, belilnice in 
priprave kleja, nakladanja suro
vin, vnašanja surovin do opravlja
nja vratarske službe potem, ko 
mu poškodovana hrbtenica težjih

Stanislav Bau

fizičnih del ni več dopuščala, mu 
tudi sedaj doma dela ne bo pri
manjkovalo.

Kot vratar pri glavnem vhodu 
v tovarno je imel tov. Bau odgo
vorno delo, ki tudi ni tako lahko, 
kot bi kdo mislil, saj je treba 
vse videti — kaj prihaja, kaj od
haja in kaj se sploh dogaja. In 
prav je, da še lep čas v družin
skem krogu uživa zasluženi pokoj 
vsaj ob tako zadovoljivem zdrav
ju, kot sedaj ob odhodu.

Stanka Podbevšek — Skoraj 
petintrideset let je združevala 
svoje delo tov. Stanka v vevški 
papirnici. Dolga doba, ki pa je 
tov. Stanki silno hitro minila, da 
se je teh štiriintrideset let in pol 
šele sedaj zavedla. Kot da bi bilo 
pred nekaj dnevi, se spominja, 
kako je 1. oktobra 1947 pri direk
torju Marcianu nastopila delo kot 
stenodaktilograf. Tedaj je bila 
uprava še v stavbi, kjer je glavni 
vratar — pri mostu. Obratni po
sveti so bili redno vsak dan ob 
pol devetih in ker je Stanka ste- 
nografirala razgovore na vseh 
posvetih, je dobila po nalogu di
rektorja Marciana tudi povišano 
plačo, ki je tedaj znašala 3600 din. 
V tajništvu je opravljala vsa po
trebna dela tudi pri pokojnem 
tov. Lampiču, potem pa je v na
bavnem oddelku pri tov. Tavčar
ju delala 12 let kot korespondent. 
»Takrat je bilo veliko več poudar
ka na dopisovanju, kot danes, ko 
so na voljo telexi in več osebnih

Stanc Černe
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stikov,« pripoveduje tov. Stanka, 
ki je prek rok tov. Markoška — 
tedanjega komercialnega direktor
ja, opravljala tudi koresponden
co v tujih jezikih. »Tekom mo
jega dela v tovarni so se izmenja
li za direktorjem Marcianom še 
pokojni tov. Poglej pokojni direk
tor Trampuš, pokojni tov. Berčič, 
tov. Vengust, tov. Lednik in sedaj 
tov. Ermenc.«

Ko so za časa tov. Martelanca 
in tov. Golarja v prodaji rabili 
nove ljudi, je Stanka šla delat v 
prodajo. Tod je bilo tedaj delo 
podobno, kot je danes: dnevna 
odprema, fakture, odgovori na do
pise. »V prodaji smo opravljali 
tudi prodajo celotnega odpadnega 
materiala, kar sem nasledila od 
tov. Jerihe. Polnih 12 let so se v 
prodaji opravljala tudi dela ter
jatev zamudnih obresti in opo
minov, kar je bilo potem prene
seno v knjigovodstvo. In kadar 
je bilo potrebno kaj dodatno na
rediti, sem vedno dobrovoljno 
postorila,« pripoveduje. Z vsemi 
sodelavci je bila in je še vedno v 
dobrih, iskrenih odnosih. Vsi jo 
poznamo kot vedno prijazno, 
vljudno, komunikativno tovariši
co, ki nikoli ne kaže slabe volje, 
čeprav vemo, da njena življenjska 
pot ni ravno rožnata. Le njene 
oči imajo včasih vprašujoč, glo
bok pogled. Tudi njena upokoji
tev bi seveda bila še lepša, če bi 
je ne spremljal nesrečen življenj
ski slučaj. Svoj čas v glavnem 
posveča sinu Rudiju, za razved
rilo pa ji je petje v zboru in izleti 
s planinskim društvom, pa sigurno 
tudi klepet s prijatelji in branje 
knjig, za katere prej ni bilo časa. 
Pa vseeno ima tov. Stanka še to
liko življenjske energije in volje, 
da bi bila rada še kje drugje de
lovno potrebna; z veseljem bi 
opravljala še kako pogodbeno de
lo, ki bi jo bolj približalo ljudem. 
Vsa leta je imal dnevno stike z 
veliko različnimi ljudmi in to bo 
sedaj pogrešala, pravi. »Kar kam 
v kako trgovino bi šla prodajat, 
ali celo streč gostom,« razmišlja 
prijetna sogovornica. Želimo ji, 
da bi se ji želje izpolnile. In njeni 
sodelavci in prijatelji bomo veseli 
vsakega njenega obiska v tovarni, 
kateri je posvetila toliko svojega 
časa in dela in za kar smo ji 
iskreno hvaležni. V novem živ
ljenjskem obdobju ji želimo, da bi 
ga živela lepo, tako, kot je vedno 
znala sprejemati vse okoli sebe, 
prijetno, samo njej lastno.

Vida B.

Pergament
Eden od nosilcev pisave je bil 

in je še pergament, ki pa s papir
jem nima nič skupnega. Dom
nevno je še starejši kot papirus, 
ki so ga izdelovali že stari Egip
čani. Od prastarih časov so se že 
posluževali pergamenta, to je ži
valske kože, ki je niso niti stro
jili, ampak le očistili, odstranili 
dlako, lužili z apnom in zgladili. 
Že dela starih perzijskih kraljev 
so pisana na osušene kože živali, 
ki so jih zaklali kot darilo bogo
vom. V Egiptu je bil pergament v 
rabi že v sredini 2. tisočletja pred 
n. št. za slikarska dela in pisanje. 
Tudi starejše knjige, posamezna 
dragocena dela in posebno važni 
dokumenti v novejšem času so 
zanamcem zapuščena na perga
mentu (npr. Rapalska pogodba).

Pergament ima svoje ime po 
mestu Pergamon, ki so ga po le

tu 280 pred n. št. ustanovili v 
Mali Aziji. To pa verjetno zato, 
ker je prebivalcem Pergamona 
uspelo uporabnost pergamenta iz
boljšati in proizvodnjo povečati, 
tako da je prekosil papirus. Na 
vsak način pa se je od tu razši
rila izdelava pergamenta po ce
lem tedaj znanem svetu. Ta, po 
verjetnosti najstarejši nosilec pi
save, je po svoji sestavi popolno
ma različen od papirusa in papir
ja. Medtem, ko so pri papirusu 
vlakna stolčena v plasti in stis
njena, pri papirju spolstena in 
tvorijo list, je pergament izdelek, 
namenjen za pisanje ter ima ena
komerno in zaprto površino.

Kitajci pa so pozneje v 3. sto
letju pred n. št. za pisanje upo
rabljali svilo, na katero so svoje 
znake nanašali s tušem.

S. R.
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Imenovana je bila nova skupščina 
KS Vevče — Zgornji Kašelj

Na zboru krajanov, ki je obe
nem predstavljal temeljno kandi
dacijsko konferenco in tudi pro
gramsko konferenco socialistične 
zveze, je bil ugotovljen nepriča
kovano slab obisk. Sestanek je 
bil sklican 11. februarja letošnje
ga leta v Kulturnem domu Vev
če; krajani so bili nanj vabljeni 
s plakati, člani kandidacijske kon
ference pa tudi z osebnimi vabili. 
Res škoda, da je bila udeležba ta
ko skromna, saj bi se sicer lahko 
pomenili še o marsičem, kar je 
trenutno v naši KS zelo aktual
no.

Poročilo o delu socialistične 
zveze je podal njen predsednik, 
tov. Marjan Šetinc, ki je pouda
ril, da je krajevna konferenca na 
lanski seji izbrala novo predsed
stvo, zato ne bi bilo odveč pre
gledati enoletno delo.

Temeljna naloga, katere se je 
SZDL lotila v letu 1981, je bila: 
vzpostaviti čim tesnejšo poveza
nost med članstvom socialistične 
zveze in njenimi organi •— torej 
predsedstvom KK SZDL. Menili 
smo, kar je tudi jasno nakazala 
konferenca SZDL v decembru 
1980, da bo le s tesno povezanostjo 
članstva mogoče reševati vse na
loge, ki smo jih izpeljali v letu 
1981 in vse tiste naloge, ki nas še 
čakajo. V ta namen smo se dogo
vorili že v začetku 1981. leta, da 
moramo v SZDL vzpostaviti si
stem uličnih poverjenikov oz. po
verjenikov zaključenih stanovanj
skih okolišev. Po skrbnem evi
dentiranju smo se tako v Kašlju 
kot tudi na Vevčah dogovorili za 
posamezne nosilce aktivnosti 
SZDL na terenu.

V letu 1981 je socialistična zve
za sodelovala pri vrsti aktivnosti 
naše KS, kot na primer:

— sodelovanje v zaključnih fa
zah dogovarjanja okoli izgradnje 
telefonskega omrežja;

— sodelovanje pri izpeljavi 
medkrajevne proslave ob 40-let- 
nici OF v Zajčji dobravi;

— sodelovanje pri izpeljavi 
otvoritvenih slovesnosti otroškega 
vrtca v Zg. Kašlju in Pečinske 
ulice;

— podelitev krajevnih priznanj 
SZDL ter podpora kandidatom za 
srebrne značke OF.

Nadalje je tov. Šetinc poudaril, 
da smo z aktivnimi pripravami na 
letošnje volitve v skupščine DPS 
in skupščino SIS pričeli v prvi po
lovici 1981. Že takrat je bilo po
trebno vzpostaviti konkretne stike 
s poverjeniki na terenu. Aktiv
nosti tega obdobja •— torej do 
konca junija 1981 — ne bi mogli 
oceniti za najuspešnejšo, zato smo 
mnogo resneje pristopili k evi- 
dentirnaju šele v jesenskih mese
cih. Z angažiranjem večine po
verjenikov in naše evidentičarke 
tov. Pfeifer j e ve ter s pomočjo 
OOZK in OO ZSMS smo uspeli 
zbrati precejšnje število evidenti
ranih možnih kandidatov za de
legatske funkcije — skoraj 200. 
V januarju je predsedstvo KK 
SZDL imenovalo odbor kadrov
ske koordinacije, ki je izmed evi
dentiranih izbral možne kandi
date. Ker se je naša KS po števi
lu prebivalcev močno povečala, 
smo se odločili predlagati — po 
priporočilu OK SZDL — tej kon
ferenci da sprejme spremembo 
števila delegacij in članov dele
gacij naše KS. Tako smo predla
gali, da KS voli posebno delega
cijo za vse skupščine SIS, vsaka 
naj ima po 7 članov, delegacija za 
zbor KS skupščine občine Moste 
Polje pa 10 članov. O predlogih 
je razpravljalo tudi predsedstvo 
na dveh sejah in sicer 20. in 28.
1. letos ter OOZK naše KS dne 1.
2. 1982.

Sočasno z aktivnostmi SZDL je 
prek tajnice naše KS teklo tudi 
delo, povezano s pripravo same 
izvedbe volitev — organizacija 
volilnih odborov ter verifikacija 
predspiskov volilnih imenikov.

Če se povrnemo v jesen lanske
ga leta, lahko ugotavljamo, da se 
je težišče aktivnosti SZDL v 
oktobru in novembru prevesilo 
na priprave referenduma za III. 
samoprispevek, že v juniju pa smo 
skupaj s KS Polje pripravili ute

meljitev za postavitev osnovne 
šole na območju naše KS, ki kot 
vemo je sedaj v programu izgrad
nje do leta 1985.

Prek svojega predsedstva se je 
naša krajevna organizacija SZDL 
vključevala tudi v druge aktiv
nosti KS, na primer v razpravo 
o programski zasnovi izgradnje 
SP Vevče, razpravo o akciji posa
ditve »88 dreves« in druge, neko
liko manj pomembne aktivnosti.

»Menim,« — je v sklepnih stav
kih poudaril tov. Šetinc — »da 
smo skozi mnoge naštete aktiv
nosti predvsem po zaslugi obeh 
podpredsednikov predsedstva KK 
SZDL vendarle storili majhen ko
rak naprej od dela v forumih k 
bolj odprtim oblikam delovanja. 
Mislim, da je še mnogo za posto
riti, da bo naša krajevna organi
zacija socialistične zveze zares 
naša in, da ne bo to le na papir
ju. Normalno je, da bo le s sode
lovanjem vseh nas mogoče stvari, 
ki še niso dovolj zaživele, dejan
sko uspešno izvajati.«

Kot je običaj, se ob koncu vsa
kega leta delajo obračuni za na
zaj, k čemur pa vodi tudi plan 
dela za naprej, zato poglejmo, 
kakšne so programske usmeritve 
krajevne konference SZDL Vev
če—Zg. Kašelj v letošnjem letu.

Posebno pozornost bomo posve
tili skupščinskim volitvam, delo
vanju delegacij v KS in kongre
som družbenopolitičnih organiza
cij: socialistično zvezo bomo kre
pili kot možnost in prostor širo
kega in demokratičnega nastaja
nja političnih stališč in pobud za 
samoupravno dogovarjanje, spo
razumevanje in odločanje ter za 
uresničevanje dogovorjene politi
ke.

Na podlagi tako postavljene 
vsebinske usmeritve za leto 1982 
bo krajevna konferenca Vevče— 
Zg. Kašelj usmerila svojo aktiv
nost zlasti:

1. SZDL se bo še nadalje z vso 
pozornostjo posvečala delegatskim 
volitvam, kadrovskim in kandida
cijskim postopkom, v katerih bo
do delovni ljudje in občani imeli 
polno možnost demokratično so
oblikovati take delegacije, ki bo
do odgovorno in v duhu načel de
legatskega delovanja prenašale 
širši interes KS v skupščino ob
čine in skupščine SIS. Se naprej 
bo skupaj z drugimi družbenopo
litičnimi organizacijami in samo
upravnimi organi KS ter v sode
lovanju s Papirnico Vevče in 
drugimi delovnimi organizacijami 
na območju KS stopnjevala druž
benopolitične aktivnosti v pristno 
samoupravno ljudsko vzdušje, ki 
naj se odrazi z naj višjimi rezul
tati izražene volje delovnih ljudi 
in občanov na dan volitev 11. in 
14. marca. Storiti moramo vse, da

bodo volilni rezultati naše KS 
med najboljšimi v občini in Ljub
ljani.

2. Socialistična zveza bo prav 
tako skrbno nadaljevala s kad
rovskimi postopki in pripravami 
za volitve samoupravnih organov 
KS, ki se jim letos izteka mandat. 
Skupščina KS bo volila oziroma 
imenovala še ostale organe, ki so 
potrebni za delovanje po posa
meznih področjih (svet KS, po
ravnalni, potrošniški svet).

3. Da se bodo novoizvoljeni de
legati čim bolje vključili v dele
gatsko skupščinsko delovanje, bo 
SZDL organizirala skupni infor
mativni posvet, na katerem jih 
bomo seznanili z razvojnim pro
gramom KS in se dogovorili za 
oblike delovanja v štiriletnem 
mandatu. Skupni informativni po
svet vseh delegatov bomo ohranili 
tudi v nadalje kot metodo dela 
SZDL za utrjevanje delegatskega 
sistema v KS.

4. V tem letu bomo skušali do
seči bistveni premik tudi v delo

vanju SZDL v KS. Z nekaterimi 
kadrovskimi spremembami bomo 
poskušali doseči učinkovitost de
lovanja. Doseči moramo, da bo 
predsedstvo KK SZDL prostor do
govarjanja in usklajevanja inte
resov vseh subjektivnih sil v KS. 
Doseči moramo tudi učinkovitost, 
da se bodo vse v predsedstvu do
govorjene akcije izpeljale v vseh 
frontnih organizacijah. Seveda pa 
moramo v predsedstvu doseči 
boljši kontakt tudi z družbenimi 
organizacijami in društvi. To bo 
terjalo od nas veliko dela, vendar 
z aktiviranjem naštetih subjek
tov bomo v KS dosegli množično 
vključenost krajanov in polnost 
interesnega delovanja. Se več po
zornosti bomo usmerili tudi v de
lovanje SZDL v manjših organi
zacijskih oblikah, kot so ulični 
odbori, vaška odbora in v skup
nostih stanovalcev bomo ustano
vili hišne odbore SZDL.

5. SZDL bo tudi v tem letu 
razvijala trdne odnose medseboj
nega sodelovanja z delovnimi or
ganizacijami in še posebno s Pa
pirnico Vevče, saj bomo skupaj 
proslavili 140-letnico obstoja pod
jetja.

6. Ob reševanju vprašanj širše
ga družbenega pomena se bomo 
povezovali s sosednjimi KS. S po
brateno KS Pečine z Reke bomo 
tudi v tem letu sodelovali v duhu 
razvijanja bratskih odnosov.

7. V tem letu bomo še več po
zornosti posvetili varstvu okolja 
in potrebni družbeni samozaščiti 
na tem področju, še več pozorno
sti varstvu obdelovalne zemlje in 
njeni koristni izrabi, informiranju 
krajanov o vseh dogajanjih v KS, 
da bi se ti lahko vsak trenutek 
interesno vključevali v oblikova

nje skupnosti, kakršno si želimo 
in v danih razmerah tudi zmore
mo.

Kot je razvidno že iz naslova 
pričujočega prispevka, so bili na 
konferenci potrjeni tudi člani 
skupščine KS Vevče—Zg. Kašelj. 
Po statutu KS vanjo delegirajo 
svoje predstavnike delovne orga
nizacije na območju KS, ki so za
stopane z najmanj dvema člano
ma, izmed krajanov Vevč in Zg. 
Kašlja pa so bili delegati predla
gani na predsedstvu KK SZDL. 
Zdi se mi pomembno navesti nji
hova imena:

I. 15 delegatov delavcev TOZD, 
OZD in drugih delovnih skupno
sti v KS Vevče —Zg. Kašelj:

PAPIRNICA VEVČE: Marija
Jozelj, Polde Tratnik, Franc Ob
reza, Lado Kocjančič, Miha Rav
nik.

LJUBLJANSKA BANKA: Mi
ran Kren, 1957, Vide Janežič 3, 
Ljubljana, sr. izobr.

ZDRAVSTVENI DOM POLJE: 
Marjeta Kremesec, 1960, sr. izobr., 
Avgustinčičeva 1,

ZDRAVSTVENI DOM POLJE: 
Vera Završnik, 1942, viš. izobr., 
Anžur jeva 16 c,

OBRTNIKI: Ciril Lampe, 1948, 
Kašeljska 86 a,

MERCATOR VEVČE: Marija
Hudobivnik. 1931, sr. izobr., C. 13. 
julija 64; Marjeta Bušič, 1941, sr. 
izobr.. Pečinska ul. 9,

MERCATOR ZG. KAŠELJ: Ma
rija Ploh, 1939, sr. izobr., Kašelj
ska 59; Štefka Mihelič, 1940, sr. 
izobr., Berčičeva 1 a,

VVO VEVČE: Biba Tomšič,
1954, sr. izobr., Trtnikova 2,

VVO ZG. KAŠELJ: Mojca Trt
nik, 1945, šr. izobr., Klemenova 11.

II. 10 delegatov delovnih ljudi 
in občanov, ki prebivajo na ob
močju Zg. Kašlja:

Tatjana Kocjančič, 1955, vis. 
izobr., Klemenova 74,

Albert Krašovec, 1942, VKV, 
Klemenova 31,

Franc Bojc, 1937, sr. izobr., Uli
ca Pariške komune 1,

Jadranka Krumpak, 1950, vis. 
izobr., Klemenova 90,

Slavko Gerlica, 1937, vis. izobr., 
Kašeljska c. 74,

Milan Lampič, 1964, učenec v 
gosp., C. španskih borcev 1,

Ivan Čuda, 1929, VKV, Pečin
ska ul. 20,

Marjan Slonjšek, 1958, sr. izobr.. 
Močilnikarjeva ul. 5,

Ljudmila Samsa, 1951, sr. izobr., 
Klemenova 158.

Mirko Miklič, 1944, viš. izobr.. 
Klemenova 34.

III. 10 delegatov delovnih ljudi 
in občanov, ki prebivajo na pod
ročju Vevč:

Slavko Skubic, KV, C. 30. avgu
sta 5,

Zdenko Trtnik, 1956. VKV. An
žur jeva ul. 11,

Andrej Valentinčič, VKV, Graj- 
zerjeva 11,

Fani Morela, 1920. KV. Berčiče, 
va 10 a,

Jožefa Berčič-Podgoršek. 1919, 
kmetovalka. osn. š., Vevška c. 22, 

Eleonora Vrzič, 1923, upok., 
Avgustinčičeva 37,

Ciril Zupančič, 1938, KV, Papir
niški trg 7,

Marija Horvat. 1947, nižja izobr., 
Gustinčarjeva ul. 11,

Brane Vidic. 1957, KV. Vevška 
c. 28,

Viktor Škerjanec, 1915, VKV, 
Papirniški trg 18.

IV. 10 delegatov družbenopoli
tičnih in družbenih organizacij 
ter društev v KS:

Franc Sotlar, 1919, vis, izobr., 
Avgustinčičeva 3.

Matjaž Svet 1947, vis. izobr., 
Kašeljska 91 a,

Stojan Koruza, vis. izobr., Ber
čičeva 12,

Marjan Šetinc, 1949, mag., Kle
menova 54,

Franc Mohar, 1929, sr. izobr., 
Vevška c. 32 c,

Igor Žerdin, 1963, C. španskih 
borcev 21,

Meri Trtnik, 1919, sr. izobr., 
Vevška c. 50,

Andrej Mikelj, 1944, vis. izobr., 
Papirniški trg 7,

Franc Kocjančič, 1931, KV, C. 
španskih borcev 5,

Ivo Bogovič, 1936, viš. izobr., 
Anžur jeva ul. 8 c.

Prisotni so na predlog predsed
stva SZDL sprejeli sklep, naj 
skupščina na svoji prvi konstitu
tivni seji potrdi tov. Franca Sot
larja za predsednika skupščine in 
tov. Matjaža Sveta za podpred
sednika skupščine KS. Predlog 
zbora krajanov je bil tudi glede 
predsednika sveta KS in sicer 
naj bi bil to še eno mandatno ob
dobje tov. Lado Kocjančič.

Nada Klešnik

| POTROSUJ^ j ]PROI)UKTIVHQ5t1 joDČfčvottMOsr]

Papirniška restavracija in z njo seveda tudi kulturni dom bosta dobila novo obleko; naredili jo bodo 
delavci Gradbenega podjet/ja Trnovo, ki so bili ob tem delu videti silno hitri
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PREDSTAVLJAMO VAM:

Društvo ljudske tehnike Papirnice Vevče
V naši dobi je napredek na pod

ročju tehnične kulture nadvse po
memben. Človek, ki zna uporablja
ti tehniko pri delu in v vsakda
njem življenju, postaja odločilen 
dejavnik napredka. Zato ni mo
goče zanikati pomena tehnične 
kulture, ker je napredek na tem 
področju v veliko korist intere
som delavskega razreda, napred

ku vsakega naroda, zlasti še v na
šem sistemu socialističnega sa
moupravljanja. Tehnična kultura 
je vsakodnevna človekova potre
ba, tako z vidika osebnega kul
turnega razvoja, kakor tudi z vi
dika gospodarskega napredka. So
dobni svet čedalje bolj razvija 
proizvajalne sile. Toda napredek 
v razvoju proizvajalnih sil je v

Rušenje stare toplarne
Stara kotlarna je po več deset 

letih obratovanja in nekajletnem 
»počivanju« sredi letošnjega mar
ca padla. Gradbeni strokovnjaki 
so namreč ugotovili, da je eko
nomsko neupravičena kakršna ko
li preureditev v večnamenski pro
stor, kot smo prvotno predvide
vali. Rušenje smo zaupali Gradi
su in Geološkemu zavodu, ki je

miniranje in kasneje odvoz opra
vil v zares kratkem času. Pa še 
cena rušenja: 150 starih milijo
nov.

In kaj bo na tem prostoru?
Zaenkrat asfaltna ploščad za 

celulozo in kaolin (Črna Kamnik), 
kasneje, ko bodo potrebe in raz
položljiva sredstva, pa večnamen
ski obrat.

Stane Jalovec

Samo še trenutek in stare toplarne ne bo več

II"rifiži : ^
. ■ 'llfc IS '

• t \ 5

Počilo je in se zameglilo ...

Stara toplarna sc je sesedla v kup opeke in peska

veliki meri odvisen tudi od tega, 
kako se razvija tehnična kultura. 
Zlasti pomembno je razvijati teh
nično kulturo kontinuirano, od ot
roške dobe do univerze in naprej. 
Ukvarjanje s tehniko mora posta
ti vsakdanja človekova potreba. 
In ena izmed možnosti vključeva
nja v tehnično kulturo je gotovo 
DRUŠTVO LJUDSKA TEHNIKA 
PAPIRNICE VEVČE.

V okviru Društva ljudske teh
nike delujejo štiri sekcije in to:

— Radioamaterska: Dejavnost
te sekcije se odvija v obliki us
posabljanja mladine in občanov 
iz področja tehnike; vzpostavlja
nja radijskih zvez z vsemi radio
amaterji po svetu, spoznavanja z 
modernimi telekomunikacijskimi 
napravami in nasploh z vzgaja
njem odličnih vezistov, radiotele
grafistov za potrebe JLA, SLO in 
družbene samozaščite. Člani te 
sekcije so v pogostih kontaktih z 
radioamaterji celega sveta in tako 
ustvarjajo trdne mostove prija
teljstva med radioamaterji širom 
po svetu.

— Foto-kino sekcija: Dejavnost 
v tej sekciji poteka v obliki sez
nanjanja mladine in občanov iz 
področja fotokino tehnike, sodelo
vanju na razstavah fotografij in 
diapozitivov po domovini in po 
svetu. Ta sekcija pa v zadnjem 
času vse bolj razvija tudi film
sko dejavnost, ki je že pokazala 
vidne rezultate.

— Konstruktorska sekcija: Na
men te sekcije je, da omogoči 
mladini in ostalim občanom raz
vijati misel za razvojno in ino
vacijsko dejavnost, usmerjati mla
de v pridobivanje delovnih na
vad in jim pri tem pomaga pri 
odločitvi izbire poklica. Društvo 
ljudske tehnike je poskrbelo za 
prostore, jih adaptiralo in opre
milo ter s tem ustvarilo pogoje za 
dejavnost te sekcije, ki zajema 
področja elektronike, avtomatiza
cije in v nadaljnji perspektivi tu
di računalništvo in modelarstvo.

— Inovatorska sekcija: Zdru
žuje vse inovatorje v delovni or
ganizaciji Papirnica Vevče. Nalo
ga te sekcije je, da nenehno skr
bi za rast dejavnosti na področju 
izumiteljstva in inventivnega de
la delavcev v neposredni proiz
vodnji, v vzdrževanju in v osta
lih dejavnostih.

Pregled dejavnosti društva 
v preteklem letu

Društvo LT, ki ima 83 aktivnih 
članov (od tega 70% mladine), je 
delovni načrt minulega leta sko
raj v celoti uresničilo. Najvažnej
ša naloga DLT je bila ureditev 
prostorov, v katerih potekajo de
javnosti posameznih sekcij. Po
sebno pomembna je pridobitev in 
ureditev prostorov za konstruktor
ske in ostale dejavnosti (avtoma
tika, modelarstvo). Omenjene de
javnosti bodo v mladih članih 
društva vzgajale interes do raz
iskovalne in izumiteljske dejav
nosti, kar je za mlade ljudi pri 
njihovem uveljavljanju na delov
nih mestih še kako pomembno.

Naravnanost društva, da je v 
minulem obdobju skoraj vsa raz
položljiva sredstva vložilo v ust
varjanje boljših pogojev delova
nja, lahko smatramo za edino pra
vilno, ker se dejavnosti brez 
ustrezno opremljenih prostorov ne 
morejo kvalitetno razvijati. Teh
nična opremljenost sekcij društ
va je sedaj na taki višini, da 
omogoča hiter napredek vseh do 
sedaj obstoječih in tudi bodočih 
novih interesnih dejavnosti.

Izobraževalna dejavnost je po
tekala v obliki treh organiziranih 
radioamaterskih tečajev, ki so da
li 25 novih operaterjev, pričeli pa 
smo že z radioamaterskim tečajem 
v Senožetih, kjer bomo pomagali 
pri ustanovitvi radio-kluba, kar 
je za ta precej odmaknjen kraj 
velikega pomena.

Foto-kino sekcija pa je uspeš
no sodelovala na številnih med
klubskih razstavah fotografij in 
diapozitivov v domovini in tudi

na mednarodnih razstavah po 
vsem svetu.

Razvojna usmeritev dejavnosti
Društva LT Papirnice Vevče

Društvo bo kot družbeni dejav
nik na svojem področju prispe
valo k širjenju tehnične kulture 
in zagotavljalo predvsem:

— take aktivnosti ki spodbu
jajo mladino, delovne ljudi in ob
čane k ustvarjalnemu delu;

— vsestransko seznanjalo mla
dino in delovne ljudi z najsodob
nejšo tehniko z namenom, da jo 
bodo znali uspešno uporabljati v 
gospodarstvu in v zasebnem živ
ljenju;

— aktivnosti, ki omogočajo, da 
naši bodoči kadri že v najmlaj
ših letih razvijajo smisel za si
stematično delo in postopoma zač
nejo pristopati z znanstvenimi

metodami k delu na vseh pod
ročjih človekovega ustvarjanja;

— da se občani, zlasti delovni 
ljudje in mladina, aktivno in ust
varjalno udejstvujejo po svojih 
interesih na področju tehnične 
kulture;

— usposabljanje delovnih ljudi 
in občanov v tehničnih veščinah, 
potrebnih za izvajanje zasnov 
splošne ljudske obrambe (SLO) in 
družbene samozaščite.

— ena važnih nalog DLT je 
množično vključevanje mladine v 
dejavnosti tehnične kulture, zato 
bo društvo navezalo tesnejše sti
ke z organizacijo ZSMS v DO Pa
pirnica Vevče ter organizacijami 
ZSMS v krajevnih skupnostih, ki 
jih društvo LT s svojo dejavnost
jo pokriva. V ta namen je društ
vo LT pristopilo k organiziranju 
mladinskega tehničnega centra v 
KS Vevče—Zg. Kašelj. Naloga je 
praktično že izvršena, tako da

Društvo LJUDSKE TEHNIKE Papirnice Vevče je imelo 19. marca 
1982 letni občni zbor. Poročilo o delu društva je podal predsednik 

Žibert Jože. (foto Marjan Penca) >

»Med razpravo« na občnem zboru DLT. (foto Marjan Penca)

PJESMA
Na bairu više puta 
što Majdanu Starom vodi 
cula se je divna pjesma, 
divna pjesma o slobodi.

Koračaju borci ka Kozari, 
koračaju ponosno i smjelo, 
nogu pred nogu, jedan za drugim 
obroncima njenim žure.

A ona, kamena plodna, šumovita,
majska i zelena,
gor da, ponosno dignjena
ko neslomljiva mati.

Sinovi njeni žure; 
okrilje traže u n jedrima punim, 
puške u rukama, patnja na licu 
i čvrsta v j er a u srcu.

Na bairu više puta 
što Majdanu Starom vodi, 
cula se je divna pjesma 
o Kozari i slobodi.

Fehim Suljanovič

obstojajo realni pogoji za priče
tek dejavnosti, to je organizira
nja Male šole elektronike, teča
jev iz avtomatike, elektronike, 
konstruktorstva itd.

Pred nami je le še naloga, da 
še z drugimi odgovornimi dejav
niki v KS in občini poiščemo naj
ustreznejše oblike dela in vzpo
redno s tem rešimo tudi proble
matiko mentorjev oz. inštruktor
jev.

Društvo LT pa bo v naslednjem 
obdobju posvetilo večjo skrb pro
gramskim oblikam dela in popu
larizaciji naše dejavnosti s pri
kazovanjem filmov, ki jih bo pos
nela Foto-kino sekcija ter z orga
nizacijo razstav o delu posamez
nih sekcij.

O vsem tem smo razpravljali 
na nedavni redni letni skupščini 
društva, kjer smo kritično spre
govorili o prehojeni poti ter o 
možnostih za naprej.

Vabimo vse, ki jih zanima delo 
na opisanih področjih, da se nam 
pridružijo; prostori društva so 
pod Kulturnim domom Vevče.

Dobrodošli in nasvidenje!

Marjan Penca
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NOVA MOŽNOST ZA LETOVANJE!

Počitniški dom 
Panorama na Ljubelju

Počitniška skupnost Krško je za 
potrebe letovanja svojih članic v 
letu 1981 adaptirala zapuščeno 
Kompasovo zgradbo v neposredni 
bližini mejnega prehoda Ljubelj. 
Ker je Papirnica Vevče vključe
na v Počitniško skupnost — Kr
ško, imamo zato možnosti kori-

va pa je bila prilagojena za po
čitniške namene.

Dostop z avtom do počitniškega 
doma Panorama je možen mimo 
parkirnega prostora restavracije 
oziroma Kompasovega hotela na 
Ljubelju. V enajstih sobah ima 
dom 57 ležišč. Vsaka soba ima v

gov in gamsov. Seveda pa s tem 
zanimivosti še ni konec; gostom 
so na voljo tudi izleti v Tržič, 
Podljubelj in pač tja, kamor si 
kdo zaželi. Bralcem smo želeli 
predstaviti dom Panorama, njego
vo zgodovinsko poreklo in ugod
nost lege.

Počitniški dom PANORAMA ima čudovito sončno 
lego, v neposredni bližini ljubeljske cerkvice sv. 
Ane, s pogledom, ki vsako minuto odkrije nove 

lepote tega lepega gorskega kota

Včasih hotelska jedilnica, sedaj prostor za dru
žabno življenje, priča, da je bilo tod nekdaj res 
razkošno življenje. V času, ko je bila zgradba v 
upravljanju Kompasa, se je v njej krajši čas mu

dil tudi tovariš TITO

V vzorno urejenem počitniškem domu PANORAMA, ki že na zunaj kaže svoje bogato poreklo, ob našem 
obisku ni bilo gostov, pa smo si zato lahko dodobra ogledali obnovljene prostore

ščenja prostih kapacitet v tem na 
novo adaptiranem počitniškem 
domu Panorama. Objekt je bil 
zgrajen koncem 19. stoletja kot 
lovska rezidenca grofa Borna, 
bivšega lastnika skoraj vseh goz
dov na Ljubelju. Med drugo sve
tovno vojno so zgradbo koristili 
Nemci in iz nje odnesli vse, kar 
je bilo vrednega. Leta 1945 je bil 
dom obnovljen in je služil kot vi
šinsko klimatsko zdravilišče (nad. 
višina 1056). Po ukinitvi zdravili
šča je objekt prevzela TGO Kom
pas in ga uredila kot hotel. Ko je 
bil na Ljubelju dograjen nov 
Kompasov hotel, je dom izgubil 
namembnost in več let ni služil 
ničemur.

Počitniška skupnost Krško je s 
Kompasom sklenila pogodbo, s 
katero si je pridobila trajno pra
vico uporabe tega objekta, obno-

spodnji etaži svojo mini kuhinjo 
s hladilnikom, kjer si gostje pri
pravljajo hrano sami! Jedilnica 
pa je poleg kuhinjskih prostorov 
skupna. V pritličju doma je pro
stor za družabno življenje gostov. 
Sanitarije so skupne, instalirane 
v vsaki etaži. Vsi prostori so cen
tralno ogrevani.

Dom Panorama je odprt vse le
to! V zimskem času so smučarjem 
tik pred nosom na voljo smuči
šča na Zelenici, poleti pa je Pa
norama izhodišče številnih pla
ninskih vzponov kot npr.: na Ko
rošico, Košuto, Kofce, Begunj šči- 
co in drugam. Omeniti velja tudi 
sedaj že zapuščeno, včasih pa eno 
najbolj urejenih lovskih stez gro
fa Borna, ki je še sedaj kljub za
puščenosti lepo sprehajališče po 
pobočju Begunjščice. od koder je 
možno opazovati kolonije kozoro-

Prijazni Krčani želijo, da bi se 
gostje doma počutili kar najbolje; 
upamo, da njihov trud ne bo za
man. Če se boste morda odločili, 
da preživite del svojega dopusta 
na Ljubelju, potem Vas vabimo, 
da se oglasite v službi družbenega 
standarda, kjer boste o možno - 
stih in načinu letovanja dobili po
trebne dodatne informacije.

R. J.

Dopisujte 
v naše 
glasilo!

Borci II. grupe odredov
so imeli 3. aprila 1982 letni zbor v kulturnem domu Vevče, po zboru 
pa tovariško srečanje v papirniški restavraciji. Nekaj zanimivih 

obrazov smo ujeli tudi v fotografski objektiv

Franc Poglajen, generalpolkovnik v pokoju med pogovorom z di
rektorjem papirnice Vevče mr. Stanetom Ermcncem

Lojze Trtnik, nekdanji sodelavec vevških papirničarjev, družbeno
politični delavec, nosilec spomenice 1941

Franc Leskošek-Luka prvi ko- Tone Bole, član predsedstva SRS 
mandant NOV in PO Slovenije

Stane Bobnar (tretji levo), narodni heroj v pogovoru s Poldetom 
Mačkom-Poldačem

Kašeljski in zadvorški borci II. grupe odredov-
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Krvodajalstvo vevških papirničarjev 
je odraz solidarnosti in humanosti

Gasilci IGD Papirnice Vevče so se 19. marca zbrali v gasilskem 
domu na redni letni konferenci, (foto Marko Jagodič)

Obračun dela vevškega 
gasilskega društva 

za leto 1981
Gasilci IGD naše tovarne so se 

19. 3. 1982 zbrali v gasilskem do
mu na letni delovni konferenci. 
Prisotnih je bilo 28 gasilcev, od 
vabljenih pa so se odzvali vsi 
vodje TOZD, direktor DO, pred
stavnik OBGZ ter požarni inšpek
tor Petek Mitja.

Konferenca je imela predvsem 
delovni značaj, kar je bilo raz
vidno iz same razprave na poro
čilo upravnega odbora ter poro
čila poveljnika.

Zanimivi so podatki, da smo v 
letu 1981 na območju tovarne ime
li le 12 začetnih požarov, katere 
so delavci pogasili sami v 7 pri
merih, le v 5 primerih pa so po
sredovali dežurni poklicni gasilci. 
Škoda je bila minimalna. Zaskrb
ljujoče pa je, da je največ takih 
začetnih požarov na V. PS; vsi ti 
požari so nastali zaradi malomar
nosti delavcev, to je neupošteva
nja požarnega reda ter nediscipli
ne. Iz razprave je bilo namreč 
ugotovljeno, da delavci še vedno 
premalo poznajo pravila požarne 
varnosti, kakor tudi naprave za 
gašenje, kar je bilo razvidno iz 
testov, ki jih delavci opravljajo 
ob prilikah preizkusa znanja iz 
varstva pri delu in požarnega var
stva. Delavci pogostokrat kadijo 
na takih mestih, kjer naj bi bilo 
to strogo prepovedano, ogorke ci
garet odmetavajo med delovne 
priprave in naprave, v izmet pa
pirja, kar vse lahko povzroči 
težke posledice, če pride do od
prtega ognja. Vsi razpravljavci so 
bili enotnega mnenja, da je po
trebno znotraj tovarne v tem ozi
ru več reda. večja čistoča, pogo
stejše čiščenje strojev in večja 
požarna disciplina vseh zaposle
nih.

Gasilci so v preteklem letu ime
li več vaj na področju same to
varne, kakor tudi na območju KS, 
vse z namenom za boljšo fizično 
Pripravljenost ter izvežbanost za 
Primer kakršnihkoli katastrof.

Spomladi leta 1981 smo dobili 
novo kombinirano vozilo, zato so 
bile vaje namenjene tudi spozna
vanju tega vozila in orodju, ki je 
sestavni del tega vozila. Gasilci 
so tako v velikem številu z zani
manjem ugotavljali praktično 
sposobnost univerzalnega vozila, s 
katerim se mnogo hitreje zaduši 
tudi večji požar. Nadalje so se 
člani društva v preteklem letu 
usposabljali v tečajih za strojni
ke, v tečajih za uporabo dihalnih 
aparatov, v tečajih za vzdrževanje 
in rabo motornih brizgaln ter 
drugih enodnevnih izobraževalnih 
tečajih za preventivno požarno 
varnost.

Gasilska desetina je v pretek
lem letu, kot je bralcem že zna
no, sodelovala tudi na treh tek
movanjih; tako smo na tradicio
nalnem republiškem tekmovanju 
gasilcev papirničarjev dosegli 
tretje mesto izmed 9 ekip. Na ob
činskem tekmovanju smo v vr
stah industrijskih gasilskih dru
štev dosegli po daljšem času pr
vo mesto in si s tem pridobili 
Pravico nastopa na tekmovanju za 
Pokal mesta Ljubljane. Tudi na 
tem tekmovanju, ki je bilo pre
teklo leto prvič organizirano, smo 
osvojili prvo mesto med industrij
skimi gasilskimi društvi mesta

Ljubljane ter tako osvojili dra
gocen pokal. Delo gasilcev pa ni 
le samo na področju tovarne in 
bližnje okolice, ampak tudi na 
raznih proslavah in drugih akci
jah, ki jih je razpisala OBGZ in 
Republiška gasilska zveza. Člani 
društva so bili preteklo leto na 
obisku v tovarni »NOVOTEKS«, 
kjer so spoznali predvsem dru
gačno proizvodnjo in druge ne
varnosti požarnega značaja, ki so 
prisotne v tekstilni industriji. 
Tekmovalna desetina pa je bila 
za uspešno tekmovalno delo na
grajena z obiskom v reški tovar
ni papirja, kjer smo si ogledali 
celotno proizvodnjo in bili gostje 
te tovarne ves dan.

Vsi razpravljale! na konferenci 
so bili enotnega mnenja, da smo 
na področju požarnega varstva na
redili mnogo, seveda pa bi lahko 
še več. Naše naloge v bodoče so 
predvsem pri pridobivanju novih 
članov, ker je starostno strukturo 
gasilcev treba znižati in glede na 
potrebe moramo povečati član
stvo zaradi boljšega načina dela 
in razbremeniti starejše gasilce.

Vodje TOZD, ki so ocenjevali 
naše delo, so zagotavljali društvu 
vso potrebno pomoč tudi v bo
doče, ker je tovrstna dejavnost 
za tovarno neobhodno potrebna, 
predvsem za varovanje družbene
ga premoženja in izpolnjevanje 
nalog, ki jih predpisuje zakonoda
ja.

Sprejet je bil tudi program dela 
za leto 1982, za katerga izpolni
tev je odgovoren UO ter operativ
no vodstvo našega društva.

Konferenca je sprejela tudi 
sklep, da se v vevško gasilsko 
društvo vključi tudi požarni in
špektor tov. Petek Mitja, dipl. 
inž., ki bo tako s svojo strokov
nostjo društvu lahko v marsičem 
pripomogel k boljšemu načinu de
la, nam pa to nalaga dolžnost, da 
se še bolj aktivno posvetimo ce
lovitemu požarnemu varstvu.

J. V.

Darovalci krvi — »vevški papirničarji« — čakajo na zdravniški pre
gled. Pri nas krvodajalcem običajno odvzamejo 300 ml krvi. včasih pa 
določi zdravnik tudi večjo količino, vendar v nobenem primeru ne

preseže 500 ml

Za odvzem krvi je potrebno včasih kar malo počakati.. . Kri bosta 
darovali tudi tovarišici iz TOZD Družbeni standard; malce sta 

zaskrbljeni — bolelo pa ne bo

Ob našem obisku na Zavodu za transfuzijo smo tov. Danila Zabu
kovca zmotili ravno na odvzemu krvi

Rudi Smrekar st., nadvse priza
deven aktivist Rdečega križa. Ce 
bi hoteli razprostreti vsa pri
znanja, ki jih je za humano delo 
prejel tekom let, bi bila njegova 

miza mnogo premajhna

Organizacija krvodajalstva na 
Slovenskem sodi med zelo po
membne družbene naloge Rdeče
ga križa. Če upoštevamo dejstvo, 
da je kri nenadomestljivo zdravi
lo, potem mora za zagotovitev za
dostne količine te pomembne te
kočine darovati kri dnevno pre
ko 200 krvodajalcev. Usklajena 
prizadevanja vseh družbenih de
javnikov, tako republiških kot ob
činskih odborov Rdečega križa ob 
sodelovanju sindikatov in drugih 
zagotavljajo, da so načrtovane 
krvodajalske akcije uspešne.

Vevški papirničarji se že vrsto 
let organizirano vključujejo v 
redne krvodajalske akcije. Le-te 
so organizirane v okviru konfe
rence sindikata na ravni delovne 
organizacije. Krvodajalskim akci
jam. ki so organizirane enkrat let
no, po potrebi tudi 2-krat, se red
no odzove od 90—100 krvodajal
cev; seveda pa v to niso všteti ti
sti naši sodelavci, ki darujejo kri 
na poziv Zavoda za 'transfuzijo 
krvi v Ljubljani.

Za dolgotrajno organizacijo kr
vodajalstva je sindikat vevških 
papirničarjev pred leti prejel tudi 
sindikalno priznanje, priznanja pa 
so prejeli tudi delavci, ki so da
rovali svojo kri.

Za uspehe na področju krvoda
jalstva, za izvedbo humanih ak
cij, smo vsekakor dolžni izreči 
priznanje našemu sodelavcu to
varišu Rudiju Smrekarju, članu 
občinskega krvodajalskega odbora, 
ki akcije krvodajalstva ob pomo
či sindikata vodi od samega za
četka preko 20 let. Tovariš Rudi 
Smrekar je za svoje humano de
lo na področju krvodajalstva pre
jel občinsko priznanje. Za dose
danje delo se tov. Smrekarju v 
imenu konference sindikata lepo 
zahvaljujemo ter želimo, da bi 
tako kot do sedaj še naprej vodil 
krvodajalske akcije vevških pa
pirničarjev.

R. J.

V

Tudi Vevčani smo sodelovali 
na občinskem tekmovanju v veleslalomu

Bilo je hladno, megleno zimsko 
jutro, ko smo se prijavljeni tek
movalci za občinsko tekmovanje 
v veleslalomu zbirali na Vevčah 
pred papirniško restavracijo. 
Zbor je bil domenjen med pol- 
sedmo in sedmo uro. Tekmovalci 
so bili videti dobro razpoloženi; 
vsak si je mislil in želel, da bi se 
čim bolje uvrstil. In če uvrstitve 
ne bi bilo, jih je na tekmo vabi
la misel na sončno Kranjsko go
ro. Med vožnjo se je megla kar 
precej časa vlekla za nami, am
pak na gorenjskem koncu jo je 
le premagalo sonce. In kaj smo 
hoteli še lepšega, kot bleščeče se 
sonce v iskrečem mrzlem snegu.

Postali smo tako dobre volje, da 
nas tudi ogromna gruča ljudi na 
kranjskogorskih smučiščih ni po
trla. Po prejemu štartnih številk 
smo nestrpno čakali na pričetek. 
Tekmovanje je bilo enkratno. 
Proga je bila odlično pripravlje
na tako za moške kot za ženske. 
Tudi rezultati so bili za veliko 
udeležencev zelo dobri. Prijetne
ga zaključka s podelitvijo priz
nanj in žrebanjem lepih praktič
nih nagrad za vse udeležence tek
movanja smo se seveda tudi ude
ležili.

Rezultati naših tekmovalcev na 
XVI. prvenstvu v veleslalomu ob

čine Ljubljana 
Kranjski gori —

Moste-Polje 
13. 2. 1982.

Ženske »C« kategorija
15. Babnik Milena 50,75

Moški »B« kategorija
11. Žagar Drago 49,62
17. Selan Peter 50.90
18. Švare Miloš 52,15 
33. Vrščaj Boris 54.11 
60. Zajc Brane 58,42

Moški »A« kategorija 
32. Pezdirc Janez 55,57

34. Cankar Janez 55,78 
51. Bučar Franc 58,96 
61. Grabnar Jože 1.04,52 
65. Naraglav Jože 1.18,11

Moški »D« kategorija 
13. Bogovič Ivo 43,20 

Moški »C« kategorija
67. Jančar Andrej 54.33

EKIPNO — MOŠKI 
9. Papirnica Vevče 105 točk.

Boris Vrščaj
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Podelitev srebrnih znakov sindikata
in sindikalnih priznanj

V kulturnem domu Papirnice 
Vevče so bili dne 14. aprila za
služnim, sindikalnim delavcem 
podeljeni srebrni znaki Zveze 
sindikatov Slovenije in posebna 
priznanja sindikata.

Slavnostni podelitvi so poleg 
predstavnikov delovnih organi-, 
zacij naše občine prisostvovali 
še predstavniki republiškega od
bora ZSS, gostje občinskih sin
dikalnih svetov ljubljanskih ob
čin in nekateri družbeno politič
ni delavci občine Ljubljana Mo- 
ste-Polje.

Podelitev srebrnih znakov je 
bila po kulturnem programu, v 
katerem so sodelovali pevci me
šanega pevskega zbora Vevče in 
recitatorji. Gostom in dobitnikom 
priznanj je ob veliki udeležbi 
spregovoril tov. Vlahovič Andri- 
ja, predsednik občinskega sinai-

Jože Zajšek

Društvo izumiteljev in inova
torjev tehničnih izboljšav Papir
nice Vevče je bilo ustanovljeno 
aprila 1976. leta. Bolj ali manj 
uspešno deluje v naši delovni or
ganizaciji že šest let. Društvo 
ima 61 članov; ob svoji ustano
vitvi je štelo 59 članov. To ne 
pomenii, da se v vseh teh letih 
število inovatorjev ni povečalo. 
Med tem jih je nekaj odšlo v 
pokoj, nekaj pa jih je prekinilo 
delo. Član društva je lahko vsak 
delavec, ki je enkrat ali večkrat 
predlagal tehnično izboljšavo. 
Organizirana inventivna dejav
nost pri nas začenja leta 1967, 
ko je bila ustanovljena komisija 
za tehnične izboljšave. Čeprav 
je treba povedati, da slo se posa
mezniki izkazali z inovacijami 
že v prvem povojnem obdobju, 
ko je bila inovacijska dejavnost 
zaradi neopremljenosti in po
manjkanja rezervnih delov in 
druge opreme nujna.

Pred ustanovitvijo društva izu
miteljev in avtorjev tehničnih 
izboljšav je bilo registriranih 
152 tehičnih izboljšav, katerih 
skupni prihranek je znašal 5,026 
milj. din. Za te izboljšave je bilo

kalnega sveta, ki je slavljencem 
priznanja tudi izročil.

Srebrne znake ZSS je za učin
kovito sindikalno delo prejelo 
pet osnovnih organizacij zveze 
sindikata:

ZG ZTO — TOZD za transport 
Moste,

Saturnus — TOZD Orodjarne 
in vzdrževanje,

Slovenija Ceste Tehnika — 
TOZD Elektroobnova,

Obloga Slikoplastika,
Emona —• elektronski center, 

ter 30 sindikalnih delavcev iz 
posameznih TOZD oziroma de
lovnih organizacij naše občine, 
ki so s svojim sindikalnim de
lom upravičili prejem srebrnega 
znaka.

Med dobitniki srebrnih znakov 
ZSS je bilo tudi nekaj upokoje-

Franc Kocjančič

izplačanih 147,577 din nagrad ali 
2,9 % od ugotovljenega prihran
ka. Tedaj smo ugotavljali, da je 
sorazmerno počasen razvoj in
ventivne dejavnosti predvsem v 
premajhnem razumevanju pome
na lastne ustvarjalnosti in nje
nega množičnega prispevka k 
razvoju materialne baze in pro
izvodnih odnosov.

Namen ustanovitve DJATI je 
bil ravno v spreminjajnu tovrst
ne zaviralne klime, kar je raz
vidno iz programa, ki ga je dru
štvo sprejelo ob svoji ustanovit
vi.

S temi uvodnimi podatki je 
začel predsednik društva izumi
teljev in avtorjev tehničnih iz
boljšav dipl. inž. Dušan Kogej 
občni zbor v četrtek, dne 15. 4. 
1982 v kulturnem domu.

Razveselila nas je prisotnost 
tov. Jožeta Jana, predstavnika 
organizacije »NOVUM«, tov. dr. 
Petra Bukovca, predsednika ob
činske skupščine raziskovalne 
skupnosti Moste-Polje, našega 
direktorja tov. mr. Staneta Er- 
menca in 36 članov društva. V 
nadaljevanju poročila je pred
sednik ugotovil skrb za tehnični

nih sindikalnih delavcev, kar je 
dalo slavnostni podelitvi še glob
lji pomen, občinskemu sindikal
nemu svetu pa posebno prizna
nje za izbor slavljencev.

Med upokojenimi tovariši sta 
za sindikalno delo v Papirnici 
Vevče prejela priznanja tov. 
Kunst Maks in tov. Birk Ivan. 
Dobljeno priznanje po toliko le
tih navidezno pozabljenega sin
dikalnega dela pomeni dobitni
kom veliko priznanje za oprav
ljeno pionirsko delo na področju 
sindikalnega delovanja.

Tovariš Kunst je bil kot druž
benopolitični delavec tudi odli
čen strokovnjak. Znanje papir- 
ništva je prenašal na mladi rod 
papirničarjev tako na poklicni, 
kot kasneje na grafični šoli v

Nace Zajec

napredek članov društva. V ta 
namen je bila organizirana stro
kovna ekskurzija v tovarno D j Li
ro Salaj Krško, kjer smo si ogle
dali papirni stroj »Vertiforma« 
z dvojnim sitom, edini tovrstni 
v Jugoslaviji in proizvodnjo ce
luloze po magnefitnem postopku. 
Obisk v Krškem je bil tudi pri
ložnost za izmenjavo izkušenj na 
področju inventivne dejavnosti. 
V smislu strokovnega izpopolnje
vanja je bilo s pomočjo našega 
konstrukcijskega oddelka orga
nizirano predavanje s področja 
tehničnega risanja.

Že površen statistični pregled 
realiziranih inovacij kaže, da sc 
se razmere po ustanovitvi dru
štva spremenile v smislu večje 
tehnične zahtevnosti in višjih 
ekonomskih prihrankov. Pri tem 
je število inovacijskih prijav ne
koliko upadlo. V skrbi za čim 
hitrejšo realizacijo inovacij smo 
se srečavali z vrsto objektivni! i 
in tudi subjektivnih težav. Po
gosto se mora realizacija tehnič
nih izboljšav umikati pritisku 
neodložljivih vzdrževalnih del, 
kar ni spodbudno za razmah in
ventivne dejavnosti. Približno

Ljubljani. Ob vsem tem je op
ravljal vrsto pomembnih funk
cij na področju sindikata tako 
v Papirnici Vevče kot v repub
liškem odboru sindikata delavcev 
tiska in papirja. Največ zaslug 
pa je tov. Kunst Maks imel pri 
organiziranju občinskega sindi
kalnega sveta v tedanji občini 
Polje. Za nesebično delo na vseh 
ravneh delovanja je bil odliko
van z redom dela s srebrnim 
vencem in redom dela z zlatim 
vencem.

Tovariš Ivan Birk je bil vso 
leta svojega dela tako v Papirni
ci Vevče kot v sindikatu in na
zadnje v Železniškem gospodar
stvu — Postaja Zalog izredne 
družbenopolitično aktiven. S svo
jim znanjem in sposobnostjo je 
bogat i delo sindikata, sindikal-

Ostoja Mataruga

enak je položaj kar zadeva se
znanjanje z zakoni in pravnimi 
predpisi, ki zadevajo področje 
inventivne dejavnosti. Papirnice 
Vevče sodi s svojim pravilnikom 
o inovacijah med bolje organizi
rane v svoji panogi, vendar še 
zdaleč ne izkorišča vseh možno
sti, ki jih daje zakon o patentih 
in tehničnih izboljšavah ter za
kon o združenem delu. Nekatere 
delovne organizacije so s 'svoji
mi splošnimi samoupravnimi akti 
v vprašanjih nadomestila za pri
hranke, ki izhajajo iz tehničnih 
izboljšav in izumov, bistvene 
pred nami ravno zato, ker so bili 
v interpretaciji zakonodaje mno
go bolj strokovni in smeli.

V razpravi o poročilu predsed
nika društva se je načelo vpra
šanje zaposlitve strokovnega de
lavca na področju inovacijske 
dejavnosti v naši DO. Prav tako 
je bilo postavljeno vprašanje, če 
je sedanja timska obdelava in 
ocenitev inovacij najbolj prime
ren način. Predvsem je dolgotra
jen postopek in se rad konča pri 
določitvi nagrade predlagatelju.

Tov. Jože Jan je vzpodbudil 
člane društva z mislijo, da je 
prav delovna organizacija, ki ima 
v svoji sredi dobro organizirano 
in hitro prilagodljivo inovacijsko 
dejavnost manj izpostavljena re- 
cesijskim vplivom in gospodar
skim težavam. Zato je treba, da 
postane inovacijska dejavnost v 
delovni organizaciji stalna, po
stati mora bistveno gospodarsko 
vprašanje za uspešnejši razvoj.

Izvoljen je bil tudi nov izvršni 
odbor, ki ga sestavljajo: Stane 
Antončič, Andrej Grad, dipl. iing., 
Andrej Zapušek, Alojz Romšek, 
Franc Grabnar, Martin Janžeko
vič in Jože Žgajnar.

Ob zaključku zbora je tov. di
rektor podelil knjižne nagrade 
10 članom društva, ki so se iz
kazali ali pa so prvikrat predla
gali inovacije.

Na tovariškem srečanju po 
zboru pa smo se že dogovarjali 
za nove pobude in predloge, ki 
naj bi v bližnji prihodnosti do
bili obliko inovacije. s T

ne organizacije, organizacije Zve
ze komunistov, na terenu pa 
predvsem v krajevnem odboru 
Osvobodilne fronte in kasneje v 
SZDL, v Gasilski zvezi, strelski 
družini in v dramski skupini 
Svoboda Zadvor. Nedvomno je 
imel tov. Birk velike zasluge 
pri ustanovitvi prvega delavske
ga sveta v Papirnici Vevče, s ka
terim so bili postavljeni trdni 
temelji za nadaljnji razvoj sa7 
moupravljanja.

Srebrna znaka pa sta prejela 
tudi naša aktivna sodelavca tov. 
Jože Zajšek in tov. Franc Koc
jančič.

Jože Zajšek, vodja transporta 
v TOZD Blagovni promet, je ude
leženec NOB od januarja 1944, 
nosilec medalje za hrabrost, me
dalje zaslug za narod in meda
lje dela s srebrnim vencem. Iz
kušnje revolucionarne preteklosti 
in tovarištva je znal uspešno raz
vijati med sodelavci v papirnici, 
kjer je zavzeto vodil konferenco 
OOZS. Zaradi izredne aktivnosti 
V delu sindikata je kot delegat 
sodeloval tudi na 9. kongresu 
Zveze sindikatov Slovenije v 
Mariboru.

Franc Kocjančič, vodja bravne 
kuhinje v TOZD VETA.

Tov. Kocjančič je bil na vseh 
področjih družbenopolitičnega 
dela izredno aktiven, trden v 
svojih stališčih, vendar vedno ob 
predhodnem sodelovanju s pred
stavniki družbenopolitičnih orga
nizacij in samoupravnih orga
nov. Njegova aktivnost ni bila 
prisotna samo v temeljni organi
zaciji združenega dela, temveč 
tudi v okviru delovne organiza
cije,, še posebej na področju sta
novanjske politike in družbenega 
standarda v celoti. Kot predsed
nik osnovne organizacije sindij 
kata je s svojim delom vnesel 
veliko dinamike v samoupravne 
organe z doslednim zagovarja
njem družbenih interesov in in
teresov vsakega delavca.

Priznanja za aktivno delo v ob
činskem svetu Zveze sindikatov 
Moste-Polje ter za dosežke pri 
uveljavljanju in razvoju zveze 
sindikatov, pa so prejeli naši so
delavci :

tov. Vida Bartol za področje 
informiranja, tov. Nace Zajec na 
področju kulturnega udejstvova
nja in tov. Ostoja Mataruga za 
dolgotrajno delo na področju slin- 
dikata.

Tov. Vida Bartol, urednica gla
sila vevških papirničarjev, je s 
svojim delovanjem v aktivu no
vinarjev in organizatorjev obve
ščanja v občini prispevala k ak
tivnostim na področju obvešča
nja delavcev tako v DO Papirni
ca Vevče kot na področju občin
skega sindikalnega sveta.

Tov. Nace Zajec kot organiza
tor kulturne dejavnosti različnih 
oblik tako v Papirnici Vevče kot 
v KS Vevče-Zg. Kašelj in v ob
čini Moste-Polje s svojim delo
vanjem zagotavlja uslpešno iz
vedbo kulturnih aktivnosti. Na 
področju kulture je uspel razvi
jati razne oblike udejstvovanja, 
v katere so vključeni tako delav
ci sami kot tudi ustvarjalci.

Tov. Ostoja Mataruga je od 
leta 1974 aktivno sodeloval v ob
činskem Sindikalnem svetu in 
dosežke s področja dela sidikata 
prenašal v osnovne organizacije 
Zveze sindikata Papirnice Vev
če. Ob tem je tako v Papirnici 
Vevče kot v občinskem sindikal
nem svetu opravljal vrsto odgo
vornih funkcij, še posebno v ča
su ustanovitve občinskega sindi
kalnega sveta, kjer je deloval kot 
član predsedstva.

Za svoje delovanje je prejel 
srebrni znak ZSS, sedanje priz
nanje pa jg vsekakor prišlo pra
vočasno in tov. Matarugi veliko 
pomeni.

Vsem dobitnikom srebrnih 
znakov ZSS in priznanj iskreno 
čestitamo!

Jožica Razdevšek

Člani društva izumiteljev in avtorjev tehničnih izboljšav 
Papirnice Vevče na svojem občnem zboru
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27. marec 1982 — SORIŠKA PLANINA:

XI. srečanje papirničarjev SRS 
v veleslalomu,

Tja gor na gore...

Na Soriški planini se je tisto 
sončno soboto zbralo mnogo smu
čarjev z vseh krajev Slovenije. 
Bili so tudi iz drugih delovnih 
organizacij, ki so prirejale tekme 
v smučarskih disciplinah, največ 
Pa je bilo nas — slovenskih pa
pirničarjev. Spet smo se sestali 
stari prijatelji in spet so se splet
la nova poznanstva med ljudmi 
sorodnih ali enakih poklicev.

Tekmo v veleslalomu so o tvo
rile starejše udeleženke, kar pa 
ne pomeni, da so bile počasne v 
vijuganju po še kar strmem ve- 
leslalomišču. To nam je dokaza
la naša Milena Babnik, ki je za
sedla prvo mesto in za tekočo vož
njo skozi vratiča prejela zlato 
medaljo. Tudi Gradišek Hilda ni 
zaostajala, saj se je uvrstila na 
odlično peto mesto. Trtnikov! Ma
riji se pozna, da je šele začela 
smučati, toda vseeno nam je po 
res požrtvovalni vožnji priborila 
1 točko, ki nam je še kako prišla 
prav v ekipni razvrstitvi.

V drugi skupini žensk nas je 
zastopala samo naša vsestranska 
športnica Lorbek Vanja, ki je 
med premočno konkurenco vse
eno dosegla odličen čas in 9 točk. 
Skoda le, da niso utegnile nasto
piti še ostale naše tekmovalke v 
B skupini, kar bi se močno poz
nalo pri skupnem rezultatu.

V najmlajši skupini nismo ime

li predstavnice in res ne vem, ali 
dekleta v vevški papirnici res ni
so okužene z belo opojnostjo, ki 
vabi na zrak, sonce in koristno 
rekreacijo? Vem, da je med mla
dimi nekaj obetavnih smučark, ki 
bi se že sedaj lahko kosale z naj
boljšimi izmed papirniških tek
movalk. In upamo, da bodo pre
magale strah in zapeljale tudi 
med vratca na tekmah vsaj tako 
dobro, kot smučajo na Trebelje- 
vem, Veliki planini in drugod.

Tudi naš najboljši tekmovalec v 
D kategoriji je tekmoval brez to
varišev v ekipi in vseeno zasedel 
7. mesto z majhnim zaostankom 
za vodilnim. Ob tem bi rad po
vabil tiste starejše smučarje, ki 
so že tekmovali, pa sedaj mislijo, 
da niso več sposobni voziti med 
koli, da se nam spet pridružijo, 
saj njihove izkušnje veliko pome
nijo za celo ekipo smučarjev Pa
pirnice Vevče in brez njihove 
udeležbe na tekmovanju ekipno, 
lahko rečemo, nič ne pomenimo.

V C kategoriji smo se imenitno 
odrezali, saj je bil Zapušek An
drej deveti, deseti Predalič Mitja, 
dvanajsti Mikelj Andrej. Kocjan
čič Lado in Mušič Jurij pa sta jih 
z malimi zaostanki lovila na listi 
rezultatov. Ekipno so se uvrstili 
na tretje mesto.

Prav tako lahko trdim, da smo 
se odlično odrezali v B skupini,

Prehodni pokal čaka v športnem parku Slavija na zmagovalca 
nogometni ligi. (foto Zupančič Ciril)

Akcija na Trebeljevem
Mladiinci OO ZSMS Papirnice 

Vevče smo na pobudo TOZD 
Ddružbeni standard organizirali 
akcijo čiščenja in urejanja naše 
brunarice in njene okolice na 
Trebeljevem.

Ko smo se zjutraj zbrali pred 
kulturnim domom na Vevčah, je

fantje zunaj; ob treh popoldan je 
bila slika že čisto drugačna. Po 
opravljenem delu nam je malica 
zelo teknila.

Mladinec, mladinka, ki še ne 
veš, da si dobrodošel na naših 
skupnih akcijah, pridi! Dobiva
mo sfe ob petkih ob 18. uri v sej

saj smo ekipno zasedli prvo me
sto. Naš najboljši je bil Švare Mi
loš š srebrno medaljo, Trtnik Ja
nezu je bronasta ušla za nekaj 
stotink, Peter Selan pa je kljub 
temu, da ni bil več v polni formi, 
zasedel 7. mesto. Moji malenko
sti pa so zagodli novi robniki na 
mehkem snegu in tako sem se 
uvrstil na 12. mesto z dvema se
kundama zaostanka za vodilnim. 
Naš favorit je vozil na vse ali nič 
in dobil za spremembo namesto 
prvega mesta predzadnje. Toda 
Drago Žagar nam je pokazal, ka
ko se je treba boriti in voziti na 
»ful«, čeprav se to tokrat ni ob
neslo.

V najmlajši skupini so bili re
zultati pod pričakovanjem in »up
ravičeno« so se tekmovalci jezili 
na sneg, ki je že zelo mehko pro
go spremenil v drčo. Toda vse
eno sta dosegla Cvar Jože in Pez
dirc Janez solidni uvrstitvi in nam 
prigarala deset točk za ekipno 
uvrstitev. Favorit v tej skupini 
Lampič Tomo je tudi vozil na vse 
ali nič, toda ni pokazal dovolj 
vztrajnosti, da bi pripeljal na 
cilj. Grabnar Jožeta so prav za
gotovo zamenjali s kom drugim, 
saj so ga diskvalificirali, pa še 
sam ni vedel, kdaj. No, kot ekipa 
smo to organizatorju — Papirnici 
Radeče — oprostili, saj so nam 
potem pripravili prijeten zaklju
ček z veselim rajanjem ob zvo
kih dobrega ansambla.

Na koncu smo lahko kar zado
voljni tako z rezultati kot tudi z 
organizacijo.

Ko se bomo naslednjič bolj pol
noštevilno zbrali na XII. tekmah 
papirničarjev SRS, nam uvrstitev 
med prve tri ekipno skoraj ne bi 
smela uiti.

Boris Vrščaj

IZ NATRONA

Planinsko društvo Vevče ima 
vsako leto v mesecu marcu redni 
občni zbor, na katerem pregleda
mo dosežke v preteklem mandatu 
in pripravimo oziroma potrdimo 
programe za naslednje obdobje; 
hkrati pa se srečamo z znanci, ki 
jih sicer redko videvamo, ali pa 
sploh ne. Letos se nas je zbralo 
precej, tako mlajših kot starejših.

Lani nas je bilo v PD včlanje
nih 227, od tega 149 članov. 39 
mladincev in 39 pionirjev. Opa
zen je bil osip članstva, vendar 
razveseljuje podatek da bo v OŠ 
Edvarda Kardelja — Polje v letoš

Vsekakor pa ne smemo zanema
riti dela markacistov in gospodar
ske sekcije v lanskem letu.

Markacisti so, poleg rednih 
vzdrževalnih del po poteh, marki
rali tudi del novootvorjene pla
ninske poti Ljubljana—Zagreb, ki 
je plod slovenskih in hrvaških 
planincev in ponovno dokazuje 
prijateljstvo dveh sosednjih na
rodov. Naše društvo bo oskrbo
valo odsek od Sostra do Višnje 
gore. V lanskem letu so bila iz
vedena tudi začetna dela za otvo
ritev naše — Papirniške poti, ka
tere trasa poteka od Pečarja, Za-

Vesela druščina na taboru slovenskih planincev

njem letu oživljena mladinska 
sekcija. V interesu društva je, da 
bi v svoje vrste pritegnilo čim- 
več mladih in jih tudi usposobilo 
za planinske vodnike, ki jih po 
vseh planinskih društvih primanj
kuje. Vsled tega bo izobraževanju 
posvečeno veliko pozornosti; na
bavljena bo tudi nova oprema za 
hojo in bivanje v gorah.

Jubilej neke generacije papirničarjev
To leto praznuje ena od gene

racij papirničarjev 25-letnico za
ključka šolanja v Vevčah.

Od dveh razredov, ki sta leta 
1957 zaključila šolanje v Indu
strijski papirniški šoli Vevče, jih 
je več kot polovica prišlo tedaj v 
Maglaj v nove proizvodne obrate. 
Še danes so tam: Milan Aleksič, 
Radenko Ivančevič, Fadil Ljeva- 
kovič, Sead Omerovič, ICasim Ju- 
sufbašič, Drago Jovičič, Sulejman 
Smajlagič, Hašim Mahnič, Mundn 
Obralič, Anto Mandura, Ranko 
Mališanovič, Jožo Vukadin, Ra- 
divoje Jovičeviič, Muradif Terzi-

mehič, Mehmed Husanovič. 'Med 
njimi pa ni več tovariša Boška 
Gojkoviča, ki je tragično izgubil 
življenje na delovnem mestu 
prav 1957. leta. Maglajčani so 
izgubili tedaj odličnega delavca, 
dobrega tovariša, enega od naj
bolj discipliniranih učencev te 
generacije. Kaj je z drugimi čla
ni generacije izpred 25 let pa 
bodo videli, ko sle bodo zbrali 
vsi — tudii še živeči profesorji 
in učitelji — tekom tega leta na 
slavnostni srebrni obletnici. Po
vrnili se bodo zopet v šolske ča
se, le da tokrat ne bo treba od
govarjati za ocene.

garskega vrha, Javora, Teličarja, 
Trebeljevega, Prežganja, Volavlja, 
Janč, Vnajnarjev, Sp. Besnice in 
nazaj na Pečarja. Člani društva 
si želimo, da bi to pot prehodilo 
čimveč planincev in seveda pri
ložnostnih rekreativcev, saj ni 
pretežka. Na voljo bodo tudi po
sebni kontrolni kartončki, na ka
terem bo opis poti. Za prehojeno 
pot bo vsak prejel značko.

Uspešno delo, bi ga je imela v 
planu, je opravila tudi gospodar
ska sekcija. Poleg rednih nalog 
je bila na novo prekrita streha 
koče na Veliki planini, zamenjani 
so bili žlebovi in strelovod. Na
bavljen je bil tudi nov radijski 
sprejemnik. S tem je bilo poskrb
ljeno za večjo varnost in udobje 
ob bivanju v koči, ki jo koristijo 
ne samo člani PD. pač pa tudi 
ostali člani kolektiva Papirnice 
Vevče in svojci. Prenovljeno ko
čo bomo še z večjim veseljem 
obiskovali.

V sezoni 1982 moramo stremeti 
še za boljšim delom v posamez
nih sekcijah, novimi idejami, da 
ne bi nazadovali. Vsekakor pa 
uresničiti in s fotografskim apa
ratom ovekovečiti čimveč izletov.

M. K.

Takole pridni smo bili tudi sicer, ne samo na sliki

padal rahel dež, tako da je bila 
izvedba akcije vprašljiva; pa 
smo vseeno krenili po besniški 
dolini. Na okoliških domačijah 
smo si izposodili orodje in začeli 
delati. Vse okrog brunarice je 
bilo »nastlano« odpadkov, v njej 
Pa nič bolje. Dekleta v hiši in

ni sobi papirnice; ustanoviti na
meravamo pohodno četo, sodelu
jemo z mladinci v KS, tudi šport
na sekcija že aktivno deluje; 
pravo gotovo boš lahko našel tu
di kaj zase. ZDRAVO!

Marjan Penca PODOBA 0-1. Avtor: Anton Kolenc. Foto kino klub Vevče
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Prvomajska nagradna križanka
NABIRALKU 
ŠKOLJK 
Z BISERI

MESTO V 
MEHIKI

DRŽAVAVRSTA
KUNE

VLADAR

EMIRATA

RIMSKARIMSKA 

7000
CIGANKA

'PICO DE) INDIJI

RIBE Z 
BRKI\OKVIRRim * * * m i

{JAPON
SKO
MESTO

AMERICIJ

NEMČIJAEL.
MERSKA
ENOTA
[FON.)

ZDRU = 
ŽENJE 
OBRTNI= 
KOV

URADNI
NAZIV
IRSKE

VAS
POD

POREZNOM

NAČIN
UMETNIŠ.
IZRAŽANJA

SREDO -- 
ZEMSKA 
RASTLINA

GLAVNO
MESTO
GANE

RIMSKA S RIMSKA
SOO

ZADNJA
ČRKA

POLMERŠPANIJAMETER KEM. ZNAK 
ZA BOR

DUŠIKAFRIŠKA
DRŽAVA

ZADETEK NAJVEČJA 
TU NIZI J* 

SKA 
REKA

G L. MESTO 
ARMEN: 

SKE 
SSR

i v »hti. v
ČRNUČAH

OBJEKT 
V BOVCU

KONJU
ŠNICA

IGRA REKA AV TONOM 
POKRA - 
JINA

ANTON' 
INGOLIČE BAN

KARTAMI ANGLIJI

GRŠKI
BOG

SONCA

ITALIJANIS El D 
MEMIČ \ZNACAJ

ŠVICI
STADION V 
BUDIMPEŠTIOSEBNI

ZAIMEK
SOL M. 
ZLOG

RADO
KALIJ HIMALAJISPLIT

PRITOK
VISLE

KRILO
RIMSKE
KONJE
NICE

KRAJ 
PRI 

DOM ZA 
LAH

ČOPASTA
KOKOŠ

POKRAJ. 
NA JUGU 
ŠVICE

ENA KI 
ČRKI

ORODJE

(SRB.)
RADIJVERZ

MESTO V 
DALMACH!

ZAČETNI
CI NOBEL. 
ZA FIZIKO 
- 7947

AFRIŠKA
DRŽAVA

RIMSKA

OGRINJALE NARAMKE

DEL TENI-- 
ŠKE IGRE

STROJ
ZA

cefranje

MESTORAZLIČNA 
S AMOGLA1 
NIKA

LADO

LESKOVAR VNETJE INDIJI CUNJŠARENICE
RO MULO V GL.MESTO AVSTRIJ.

TISK
AGENCIJA

TEKOČA
MAŠČOBA

ZIM.
OLIMP

SARAJEVO

BRAT JORDANIJE PROTAK-
TINIJ

SP PEVKA 
NA PREL. 
19.-20. STOL

AMERICIJ

r' R~. LB OKORN
VINKO

NAZIV 
FARAONA 
AMENOFI = 
S/l IV.

PROG! DANSKI
OTOK GORA V 

ŠVICI
sTaR NA-. VZKLIK PRIKRAVJE

OGLA
SANJE

71'ZA VE DELAVCI
ELEKTRO
PODJETJA

ALOJZ

ZIDAR

BIKOB.JEZ,

NASIPTAJVAN ITALIJA

MOŠKA
MODA

REDITEV

DELAVSKA 
E NOT NOSI

TONE
ČUFAR

RISAL 
I. L.

IRSKA
TEROR.
ORG.

MADŽAR-.
SKA 10.

SOGLASN.
RIMSKA

SO
REKA
MED
SLOVENIJO 
IN HRVAT.

A M.
PEVKA
(BRENDA)

SESTAVIL.
AVSTRIJA

RUJO

'KADROVSKA SLUŽBA POROČA
ZA MESEC FEBRUAR

REŠENO NAGRADNO 
KRIŽANKO
pošljite v oddelek za informira
nje do 13. maja 1982. Izmed pra
vilno rešenih bomo izžrebali:
1 nagrado 280.00 din,
2 nagradi po 180.00 din in
3 nagrade po 100,00 din.

Veliko užitka pri reševanju in 
sreče pri žrebanju!

Poznanje metalurgije (baker, 
bron, zlato, srebro) se je v 3. 
in 2. tisočletju pred n. š. razširilo 
domala po vsej Evropi, pa tudi v 
Indiji in na Kitajskem. V tedaj 
nastajajočih centrih bronaste do
be v Evropi so kovine predelova
li z vlivanjem v enega ali več 
kalupov iz kamna ali ilovice, ali 
s kovanjem v pločevine in žice. 
Iz tega je šla predelava naprej v 
orodje, orožje, okraske, posode 
in predmete kulta. Odlična do
kazila zlatarske umetnosti sc 
okrašeni vratni obročki iz Irske, 
ali z ornamenti opremljene plosk
ve sončnega voza iz Trundholma, 
ki ga sedaj hrani narodni muzej 
v Kopenhagnu. Visoko stopnjo 
predelave kovin je v zgodnji bro
nasti dobi doseglo egejsko pod
ročje. O tem pričajo zlate posode 
iz Anatolije ali kelihi, okrašeni 
s scenami iz lova iz Grčije. Z 
vdelavno tehniko so okraševali 
orožja. V srebro ali bron so vde
lali tudi posebno črnkasto maso, 
ki je bila sestavljena iz mešanice 
žvepla in srebra. Podlago so prej 
dobro segrevali. To tehniko so 
najprej razvili v Egiptu, kjer je 
našla mesto pri zlatarskih delih.

REŠITEV REBUSA IN 
POSETNICE

Izmed vseh pravilnih repitev 
rebusa — IZOLATOR in poset
nice — KINOOPERATER je žreb 
po 60,00 din dodelil: Markošek 
Mariji, Kogej Cirili, Avbelj Ivu, 
Slatenšek Zori in Ilovar Sonji.

Ni naravno, da so cene več
krat »čarovniške«.

TANJUG

Kot pričajo predmeti iz kraljev
skih grobov, je ročno zlatarstvo 
v deželi zelo cvetelo.

Že v drugi polovici 3. tisočlet
ja so v Mezopotamiji razvili iz
delavo votlih odlitkov. K temu 
jih je navedel namen, da bi pri 
figurah in orožju uporabili čim 
manj dragocene kovine in na
pravili predmete lažje. Pri tem 
je bilo potrebno notranji prostor 
kalupa izpolniti s trdim jedrom, 
ki naj bi puščal ustrezen prostor 
za kovino. Jedro se ni smelo ni
kjer dotikati kalupa, ker bi sicer 
nastale luknje v odlitku. Razen 
tega so morali skrbeti za prezra
čevanje, da v litini niso nastali 
mehurčki. Od 2. tisočletja pred 
n. š. naprej je tehnika votlega 
vlivanja našla pot na Bližnji 
vzhod in v Egipt. V tej tehniki so 
vlivali v glavnem plastike.

Na Kitajskem je tudi nastopil 
čas predelave brona in se hitro 
razvil v visoko stoječo kovinsko 
umetnost, o čemer pričajo šte
vilne ohranjene posode in orož
je. Prav v tistem času so osvo
jili tehniko vlivanja v komplici
rane, večdelne kalupe, kot ka
žejo deli izkopanih kalupov.

S. R.

Prišli:

Vidervol Olga — zavij alka 
Hojnik Stanislav — pom. delavec v 

kov. delavnici 
Brank Anica — perica 
Crnčec Nada — dovažalka 
Tepavac Zdravko — čistilec lesa 
Lovše Vinko — elektrikar III — iz 

JLA
Barunčič Andjelka — snažilka-ob- 

ratna
Bašič Muharem — čistilec lesa

Odšli:

Petrič Pero — pom. zavijača papirja
Andrič Sreten — referent za šport 

in rekreacijo
Težak Zvonimir — pom. vodje ti

skarskega stroja
Jeriha Ciril — vodja prodaje — upo

kojen
Slabe Antonija — pom. vodje naba

ve — upokojena
jašič Hasib — razkladalec surovin
Černe Stane — vratar — upokojen
Sijamhodžič Hilmija — čistilec lesa

Rodili so se:

Bučar Darji sin Branko 
Lovše Anici hči Andreja 
Velič Rasimu hči Alma 
Potokar Francu hči Tina

Hribar Pavlu in Frančiški sin Pri
mož

Levičnik Ivanu hči Vesna 
Petrovič Marku hči Violeta 
Vrečar Francu hči Alenka

ČESTITAMO!

Poročili so se:

Halužan Tatjana z Zupančič Bori
som

Kurtovič Izet z Aličič Fajko

ČESTITAMO!

ZA MESEC MAREC 

Prišli :

Suljanovič Fehim — obratni labo
rant — iz JLA

Jašaragič Rifet — pom. vodje preč. 
rezal, stroja — iz JLA 

Bajrič Ibrahim — obratni laborant
— iz JLA

Jakoš Franc — elektrikar III. — iz 
JLA

Jovanovič Borka — snažilka — ob
ratna

Snoj Marjan — elektrikar III 
Štrubelj Tatjana — pripravnica 
Jančar Marija — obračunovalec 

norm
Černe Jože — pomožni delavec 
Rapuš Jože — pripravnik — iz JLA 
Trampuš Ivan — paznik pap. stroja

— iz JLA
Stjepanovič Boro — tesar I 
Tomšič Ivan — ključavničar I 
Belič Tomislav — II. pom. dodel. 

stroja — iz JLA 
Lovrič Zorica — pripravnik

Odšli:

Podbevšek Stanka — pom. prodajni 
referent — upokojena 

Vidic Slavko — paznik pap. stroja 
Kragovič Radivoje — vnašalec 
Bau Stanislav — vratar — upokojen 
Nedimovič Mihret — pom. zavijača 

pap. — v JLA

Jusič Arif — razkladalec surovin 
Jusič Zuhdija — razkladalec suro

vin
Miljkovič Milan — razkladalec suro

vin
Nezirovič Suljo — voznik viličarja 
Galijaševič Alija — voznik viličarja

Iskrica iz tn:

PRI DANAŠNJIH CENAH BO 
ODMRL PREJ STANDARD KOT 
PA DRŽAVA!

—nnst delo—
Glasilo delovne organizacije Pa
pirnice Vevče — Izdaja ga delav
ski svet — Izhaja vsak mesec — 
Glavni in odgovorni urednik Vida 
Bartol — Uredniški odbor: Raz
devšek Jožica, Zajec Ignac, Ma
rolt Jože, Fras Franc, Razdevšek 
Silvo, Bogovič Ivo, Grad Andrej 
— Tehnični urednik: Marjan Iva
nuš, CGP Delo, TOZD Delavska 
enotnost, Ljubljana, uredništvo za 
urejanje glasil delovnih organi
zacij — Tisk tiskarne Tone Tom
šič, Ljubljana — Naslov uredni
štva: Papirnica Vevče, Vevška ce
sta 52, 61260 Ljubljana-Polje. Po 
mnenju Republiškega sekretariata 
za informacije št. 421-1/72 z dne 
21. 1. 1976 šteje ta publikacija med 
proizvode iz 7. točke prvega od
stavka 36. člena zakona o obdav
čenju proizvodov in storitev v 
prometu, za katere se ne plačuje 
temeljni davek od prometa proiz
vodov.

Uredništvo!

O pridobitvi in predelavi kovin


